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Terka alebo Teruška, 

tak sme ju volali. Bola pri založení Spoločnos-
ti psoriatikov a ekzematikov v roku 1990, ešte 
za Československa. Od toho času sa plne veno-
vala problémom chronicky chorých pacientov 
na kožné ochorenia na Slovensku. Zo začiatku 
ako členka, tajomníčka a v októbri 2003 bola 
zvolená za prezidentku Spoločnosti psoriatikov 
a atopikov SR. Tejto dobrovoľníckej práci sa 
venovala až do posledných chvíľ svojho živo-
ta. V tejto prospešnej práci ju po celé dlhé roky 
podporoval jej manžel Ľudovít, ktorý bol tiež 
členom spoločnosti. 

Odišla a nám ostal v srdci žiaľ a smútok. Určite každý z nás má pred očami jej láskavú 
tvár, úprimné oči, znie nám stále jej hlas a len ťažko je uveriť, že už nikdy s ňou nebu-
deme. Práve vtedy si uvedomujeme veľkú stratu, uvedomíme si, čo pre nás toľké roky 
znamenala, čo pre nás urobila. Bola úžasný človek. Človek s veľkým srdcom, človek 
žijúci pre svojich najbližších a priateľov, človek nesúci v sebe dobro a lásku, ktorú dá-
vala iným. Nedá mi nespomenúť jej čestnosť, zmysel pre spravodlivosť, svedomitosť 
a pracovitosť. Vlastnosti, ktoré bezpochyby patrili k jej osobnosti a kvôli ktorým si ju 
ľudia vždy vážili. Opustila tento svet, no to, čo po sebe zanechala, bude tu i naďalej.  

Navždy zostane v našich spomienkach, navždy v našich srdciach...

SPaA SR

Skončili sa dva životy, 
životy plné lásky a práce

Život Terézie Hurbaničovej 
Život Ľudovíta Hurbaniča 

Zoznámili sa, keď mala Terézia 15 a Ľu-
dovít sladkých 17. Celých šesťdesiat ro-
kov tvorili pár a päťdesiatpäť rokov boli 
zosobášení. Podľa mnohých to boli naj-
lepší priatelia, ktorí vždy vedeli poradiť, 
vypočuť, pochopiť, ale aj odpustiť. Všet-

ci ich milovali a dodnes sme sa nezmierili s tým, že takto smutne odišli. S rozdielom 
jedného dňa ich odviezli do nemocnice, Terku so zápalom priedušnice a Ľudovíta so 
zápalom pľúc. Obaja boli hospitalizovaní v nemocnici na Bratislavských Kramároch. 
Oboch nakoniec zabil zápal pľúc. Terézia zomrela 20. marca a Ľudovít 06. apríla. 
Poslednú rozlúčku mali spoločne dňa 12. apríla v kostole sv. Márie Magdalény v Ru-
sovciach. Hoc ešte platil núdzový stav a zákaz vychádzania, kostolík sa naplnil do 
posledného mestečka tými, ktorí sa prišli s oboma našimi priateľmi rozlúčiť. Česť ich 
pamiatke!

Navždy zostanete v našich spomienkach, 
navždy v našich srdciach...

SPaA SR
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR 
je občianske združenie chronicky chorých pacientov so psoriázou, psoriatickou artri-
tídou, atopickou dermatitídou a ostatnými kožnými chorobami. Dobre poznáme prob-
lémy, ktoré život s chronickými kožnými chorobami a alergiou pacientom prináša. 

Našim cieľom je
®  zastupovať záujmy všetkých psoriatikov, atopikov a pacientov s ostatnými kožný-

mi chorobami na rokovaniach so zákonnou a výkonnou mocou pri presadzovaní 
našich oprávnených požiadaviek do nových a novelizovaných zákonov o sociálnej, 
zdravotnej, zdravotníckej a liečebnej starostlivosti

®  trikrát ročne vydávať bulletin Helios s množstvom informácií o nových formách 
liečby psoriázy, psoriatickej artritídy, atopického ekzému a ostatných chronických 
kožných ochorení, o nových liekoch, podporných a výživových prípravkoch, ale 
hlavne o všetkých aktuálnych zmenách v podmienkach poskytovania zdravotnej, 
zdravotníckej a sociálnej starostlivosti

®  pravidelne sa stretávať v Kluboch psoriatikov a atopikov s dermatovenerológmi, 
psychológmi, distribútormi podporných a výživových prípravkov

®  zlepšovať fyzickú ale najmä psychickú kondíciu psoriatikov a atopikov spoločný-
mi pobytmi pri mori, protistresovými kurzami, športovými, relaxačnými, liečebný-
mi a rehabilitačnými aktivitami

® podporovať skvalitňovanie a modernizáciu liečby chronických kožných ochorení
®  oboznamovať verejnosť s tým, že tieto kožné choroby nie sú infekčné a zmeniť tak 

ich vzťah k ľuďom s postihnutou kožou.

Staňte sa členom Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR,
®  vyplňte evidenčnú kartu na predposlednej strane bulletinu a vyplnenú ju pošlite na 

adresu centra SPaA SR
®  keď nás bude v Spoločnosti psoriatikov a atopikov viac, môžete presadzovať naše 

záujmy dôraznejšie 
®  môžete tiež založiť vo vašom bydlisku Klub, aktívne sa zúčastňovať na jeho čin-

nosti, pretože ako Klub môžete od orgánov miestnej samosprávy vydobyť pre seba 
aj ostatných psoriatikov a atopikov vo vašom okolí oveľa viac. Získate tak nové 
kontakty, nové poznatky ale aj veľa ďalších priateľov.

®  šírte informáciu o neinfekčnosti týchto chronických kožných ochorení vo svojom 
okolí. Keď budú ľudia o našich problémoch vedieť viac, postupne sa na nás presta-
nú pozerať ako na malomocných. A nám sa bude žiť o niečo ľahšie.

Pamätajte! 
Pomocou Spoločnosti psoriatikov a atopik ov budete svoju 

náročnú „milenku“, psoriázu či ekzém, zvládať určite lepšie.

Budeme radi ak sa k nám pridáte, pomôžete sebe aj nám

Naše najdôležitejšie aktivity:
®  „Deň kože – deň dotykov“ je naša unikátna celoslovenská akcia, vždy v máji, 

ktorá nemá vo svete obdobu. Prostredníctvom médií a bezprostredne v mestách, 
kde pracujú Kluby psoriatikov a atopikov, pomocou lekárov dermatológov kon-
taktujeme verejnosť a informujeme ju o neinfekčnosti (neprenosnosti) týchto 
chronických kožných ochorení, ale aj o prevencii a vzniku iných kožných prob-
lémov. Pri tejto príležitosti rozdávame verejnosti „láskomatové kartičky“, ale aj 
objatia a nádej.

®  29. október v roku 2004 vyhlásila Svetová zdravotnícka organizácia (VHO) za 
„Svetový deň psoriázy“. Organizujeme Deň otvorených dverí v kúpeľoch Smr-
dáky a kúpeľoch Červený kláštor Smerdžonka, členovia organizovaní v kluboch 
si pozývajú dermatológov, ktorí ich informujú o nových formách liečby...

®  Portáš, je pravidelné stretnutie členov SPaA SR s členmi SPAE ČR, na sloven-
sko-moravskom pomedzí. Zástupcovia oboch Spoločností sa taktiež stretávajú na 
Snemoch, ktoré sú spravidla každé dva roky.

Týmito a mnohými inými aktivitami pomáhame preťať začarovaný kruh:
stres – výsyp – výsyp – stres.

Ďakujeme všetkým, ktorí sa podieľajú na vydávaní nášho
bulletinu Helios a tým, ktorí nám nezištne pomáhajú.

Partneri, spolupracovníci, sponzori a sympatizanti SPaA SR
SPAE ČR, Medzinárodné organizácie EUROPSO a IFPA, AOPP SR,

AOZPO SR, Liga proti reumatizmu, Slovenská humanitná rada, MPSVR SR,
Tlačiareň CICERO, NROZP SR, Slovenská dermatovenerologická spoločnosť, 

Štátny ústav pre kontrolu liečiv, Slovenská zdravotnícka univerzita,
Ústav ošetrovateľstva JLF UK Martin, Mestské zastupiteľstvá a kancelárie: 

Zdravé mesto Bratislava, Košice, Martin, Poprad, Považská Bystrica. 
Pfizer, Celgene, Amgen, Johnson & Johnson

4



H E L I        S  2/2021 H E L I        S  2/2021

6 7SPaA SR informujeDôležité kontakty

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR

informuje...

O všetkých dolu uvedených aktivitách budeme bližšie informovať predsedov klubov 
mailom, cez www stránku, resp. sa vy informujte telefonicky...
Pevne veríme, že spoločnými silami a k našej spoločnej spokojnosti zvládneme tieto naše 
dôležité aktivity. Dajme preto dohromady svoje nápady, svoje sily... 

Plánované akcie v roku 2021
®  Jarný deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore – sa kvôli núdzové-

mu stavu nekonal
®  Deň kože, deň dotykov – plánovaný v Prešove bol zrušený pre pretrvávajúci nú-

dzový stav
®  Deň otvorených dverí detí s kožným ochorením v kúpeľoch Smrdáky sa nekonal
®  20. "zmeškaný"  jubilejný ročník a 21. ročník medzinárodného výstupu na Portáš 

sa uskutočnil dňa 12. 06. 2021

®  Deň otvorených dverí – Svetový deň psoriázy v kúpeľoch Smrdáky 
®  Jesenný Deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore Smerdžonka
® Snem SPaA SR – november 2021 

Dôležité www stránky:
www.spaa-sr.webnode.sk
www.spaa.sr
www.vzoprisapsoriaze.sk
www.pravdyoatopii.sk
www.bodkacik.sk

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR, Poštový priečinok 7,  
Pošta 4, 840 00 Bratislava

SLSP, a.s., Bratislava, mestská pobočka
Číslo účtu: IBAN:  SK40 0900 0000 0000 1147 7875   BIC: GIBASKBX

IČO: 00897027   DIČ: 202165273   webová stránka: www.spae.sk

Bergmannová Ľubica, prezidentka, 0904/624 460, lubica.bergmann@gmail.com
Chrenková Eva, viceprezidentka, 0904/986 052, chrenkovae@gmail.com
Tekauerová Zuzana, hospodárka, 0903/735 900, ztekauerova@gmail.com
Kmeťová Zdena, tajomníčka, 0948/517917, zdenka.kmetova@gmail.com

Cetkovská Mária, hovorkyňa SPaA SR, 0905/458 328, mcetkovska@gmail.com

Klub Bratislava:  Jozef Vandák, Košolná 50, 919 01 Suchá nad Parnou
Mobil: 0911/483003 E-mail: jozef.vandak@gmail.com

Klub Košice:  JUDr. Cyril Betuš, Budapeštianska 46, 040 01  Košice 1
Mobil: 0904/606499 E-mail: cyrilbetus12@gmail.com

Klub Orava – Dolný Kubín:  Dagmar Daňková, Matúšková 1640/14-7 026 01  Dolný Kubín 
Mobil: 0911/603 812  E-mail: dadussska@gmail.com 

Klub Považská Bystrica:  Božena Smadišová , SNP 1465/98-5, 017 07 Považská Bystrica
Mobil: 0907/266 594, 0911/266 594 E-mail: smadisova@gmail.com

Klub Prešov:  Mgr. Viera Miklošková, Prostejovská 7, 080 01 Prešov 
Mobil: 0908/639076         E-mail: mikaelina24@azet.sk

Klub Šaľa:  Miroslav Matajs, Hlavná 13/55, 927 01 Šaľa
Mobil: 0910/163 632  E-mail: m.matajs59@gmail.com

Klub Liptovský Mikuláš:  Mária Aratová, Kostolného 390/19, 031 01 Liptovský Mikuláš 
Mobil: 0907/687 417  E-mail: aratova.maria@gmail.com 

Klub Humenné – Zemplín:  Marta Zobínová, Mierová 84, 066 01 Humenné 
Mobil: 0915/541 159  E-mail: zobinovamarta@gmail.com 

Klub Lučenec:  Mária Gilanová, Školská 10, 985 59  Vidiná 
Mobil: 0902/308 127  E- mail: mariagilanova@gmail.com   

Klub Martin:  Katarína Kapustová, ul. Timravy 10/1, 036 01 Martin
Mobil: 0903/632186  E-mail: kkapustova@centrum.sk

Klub Poprad:  Marek Magač, Ing., Medza 2117/6, 052 05 Spišská Nová Ves
Mobil: 0915/312 480 E-mail: magacmarek04@gmail.com

Klub Svidník:  PhDr. Renáta Rusinková, Karpatská 754/7, 089 01 Svidník
Mobil: 0910/934930 /po 16:00/ E-mail: rusinkovarenata@gmail.com

Klub Banská Bystrica:  Miroslav Jursík, Mateja Bela 7, 974 11 Banská Bystrica
Mobil: 0902/334 959, E-mail: jursikmiro@gmail.com
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Kúpeľom Smrdáky pandémia dvere nezatvorila

Vzhľadom na špecifikáciu liečby neinfekčných kožných ochorení, Prírodné liečeb-
né kúpele Smrdáky svoje brány nezatvorili ani počas pandémie korona vírusu. Od za-
čiatku roka 2021 až do tohto obdobia odliečili tisícku klientov. Samozrejme to nebolo 
jednoduché. Veď pandémia klopala aj na dvere tohto kúpeľného zariadenia. Spoločným 
úsilím všetkých zamestnancov, disciplínou klientov a „vyhliadkou na lepšie časy“ kú-
pele Smrdáky toto neľahké obdobie ustáli. 

Kultúra v kúpeľoch bola v značnej miere obmedzená, avšak nie úplne „ticho“. Klienti 
mali k dispozícii kúpeľnú knižnicu, svojich obdivovateľov si spomedzi kúpeľných hostí 
našlo veľa umelcov, maliarov, či výrobcov keramiky a šperkov. Primár, MUDr. Lidaj, 
organizoval prednášky týkajúce sa vplyvu 
korona vírusu na psychiku hostí a osvety 
ohľadom vakcinácie. 

Aj keď sa svet spomalil, kúpele Smr-
dáky „na vavrínoch nezaspali“. Nepo-
chybne najväčšou novinkou v kúpeľoch 
Smrdáky je otvorenie pizzerie Pavone – 
pizzerie určenej pre všetkých milovníkov 
pravých talianskych špecialít. V slnečnom 
a teplom počasí si hostia môžu priamo v 
areáli kúpeľného parku vychutnať svoj 
vlastný výber z jedálneho lístka na piknikovej deke, kde im zamestnanci pizzerie ta-
lianske lahôdky prinesú v piknikovom košíku. Cez letnú sezónu sa klientom otvorila aj 
slnečná terasa, ktorá je súčasťou pizzerie. Počas víkendov klientov na terasu láka živá 
hudba. Kombináciou teplého počasia, príjemnej hudby a chutného jedla vedia kúpele 
Smrdáky potešiť nejedného klienta a prispieť k jeho psychickej pohode. 

Obľúbenou súčasťou kúpeľnej liečby sa stala komfortná procedúra Hydrojet. Táto 
vibračná terapeutická masáž prináša bezprostredný pocit relaxácie, potláča stres a zmier-
ňuje bolesti kúpeľných hostí. Jej jedinečnosť však spočíva v tom, že hosť sa nemusí 

prezliekať, keďže sa jedná o tzv. 
suchú masážnu posteľ, ktorá fun-
guje na báze vodných trysiek cez 
látkovú membránu. Masáž urých-
ľuje metabolické procesy v tele 
a predovšetkým zlepšuje funkč-
nosť pokožky a svalov, čo ocenia 
všetci klienti s kožnými problé-
mami. Dôkazom toho je 100 % 
vyťaženosť danej procedúry.

Samotný kúpeľný park klien-
tom ponúka možnosť rôznorodých 
športových činností. V kúpeľnom 
parku bol zrekonštruovaný teni-
sový kurt, ktorý sa premenil na 
multifunkčné ihrisko určené nielen 
kúpeľným hosťom, ale aj ľuďom 
z okolia. V spolupráci s obcou 
Smrdáky je v parku vybudované 
outdoorové ihrisko. Všetci bezpo-
chyby poznajú príslovie V zdra-
vom tele, zdravý duch. A týmto sa 
riadia aj v kúpeľoch Smrdáky. Svo-
jim klientom ponúkajú skupinové cvičenia, jogu, či Nordic Walking. Recepcia hotela 
Centrál klientom ponúka možnosť zapožičania si bicyklov. Región Záhorie, obklopu-
júci Prírodné liečebné kúpele, ponúka kúpeľným hosťom lákavé miesta, ktoré stoja 
za navštívenie – či už pre peších turistov alebo cyklistov, ktorí si v tejto oblasti tiež 
prídu na svoje. 

V prípade nepriaznivého počasia majú klienti kúpeľov možnosť zahrať si biliard, 
stolný tenis, prenajať si telocvičňu, či zregenerovať svoje telo v priestoroch fitnescen-
tra s bohatou ponukou masáží, saunou, Whirlpoolkou a posilňovňou. Prebiehajúce 
výstavy obrazov a výtvarných diel od rôznych lokálnych umelcov v priestoroch kú-
peľného hotela Centrál potešia nielen oči, ale aj dušu kúpeľných hostí.

S teplými a slnečnými dňami do kúpeľov Smrdáky priletela i lienka Evka, ktorá 
je maskotom detských pacientov. Kúpele Smrdáky sú jediné kúpele na Slovensku, 
ktoré liečia deti s kožnými ochoreniami. Preto kúpele Smrdáky nezabúdajú ani na 
tých najmenších pacientov. Okrem zrekonštruovanej detskej balneoterapie majú deti 
k dispozícii herňu, školu, telocvičňu, či vybudované ihrisko priamo v srdci kúpeľ-
ného parku. Každý týždeň sa prostredníctvom kino premietania môžu preniesť do 
detského sveta rozprávok.

A čo si želať na záver? 
Hádam len veľa zdravia v týchto 
časoch a samých šťastných 
a spokojných klientov, ktorí 
sa do kúpeľov Smrdáky budú 
radi vracať. Veď reklama od 
klienta je pre Prírodné liečebné 
kúpele Smrdáky tou najlepšou 
reklamou.
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majú zníženú tvorbu týchto látok, čo podporuje vznik mikrobiálnych, vírusových a myko-
tických kožných ochorení. Na podporu tvorby týchto ochranných antimikrobiálnych látok je 
potrebné dodávať telu zvýšené dávky omega-3 kyselín. Dietoterapiou je teda podávanie ome-
ga-3 kyselín napríklad z borákového oleja alebo rybieho tuku. Ten je obsiahnutý aj v pilul-
kách Revicoll MAX Omega Plus K2MK7 od firmy wellU. Každá kapsula prípravku Revicoll 
MAX obsahuje 400 mg rybieho oleja, teda až 240 mg Omega-3 (DHA a EPA) – mastných ky-
selín s dlhým reťazcom, ktoré patria k esenciálnym nenasýteným mastným kyselinám. Okrem 
iného obsahuje Revicoll aj prospešný vitamín E.

Biopeptide Complex a zdravie pokožky 
Jeden zo spôsobov, ako liečiť atopické ekzémy je regenerácia poškodenej kože prostred-
níctvom kolagénových peptidov, z ktorých sa naša koža skladá. Spoločnosť wellU prináša 
kozmeceutiká, ktoré sú postavené na svetovo unikátnom Biopeptide Complex. Sú zložené 
z peptidov vyrobených z rybích koží. Tieto peptidy majú schopnosť pomáhať pri stresovej 
záťaži, ktorou je atopická dermatitída. Liečia zápal, regenerujú pokožku a navracajú celis-
tvosť kože. Siahnuť môžete po Liposomal Collagen Complex, čo sú peptidy zapúzdrené do 
lipozómov alebo Nutrivi Peptide Drink čo je kolagénový nápoj obsahujúci komplex rybích 
peptidov. 

Vitamín E 
Imunoglobulín E ako jedna zo zložiek imunity je zodpovedný za alergické reakcie a prejavy. 
U atopických pacientov je jeho množstvo zvýšené. Podávanie vitamínu E znižuje koncentráciu 
zvýšeného imunoglobulínu E. To môže viesť z zlepšeniu až vymiznutiu ekzémových príznakov 
na koži. Podávaním Revicoll MAX Omega Plus K2MK7 tak pacient dostáva nie len antimik-
robiálne omega-3 kyseliny, ale aj protizápalovo pôsobiaci vitamín E. 

Probiotiká a prebiotiká 
Štúdie dokazujú, že význam pre terapiu kožných ochorení má pôsobenie črevnej mikroflóry. 
Správne zastúpenie baktérií má vplyv na bariérovú funkciu čreva a na celkový imunitný systém 
čreva GALT. Na podporenie črevnej mikroflóry sa odporúča užívať fermentované potraviny: 
kysnuté mliečne výrobky, kyslú kapustu či kimchi, ktoré sú zdrojom prospešných baktérií. 
Alternatívou sú tiež probiotické prípravky: tabletky či kvapky. 

Liečenie atopie je beh na dlhú trať. To, čo denne vkladáme do úst, ovplyvňuje vývoj a priebeh 
ochorenia. Preto je veľmi dôležité rozumieť ako jedlo ovplyvňuje chorobu a mať správne 
nastavený jedálniček. Keďže sú pacienti vo výraznom deficite niektorých látok, je potrebné 
si pomôcť inak. Produkty wellU sú vyrobené z prírodných zdrojov, 100 % prírodného pôvodu. 
Obsahujú bohatú škálu synergicky pôsobiacich minerálnych látok a stopových prvkov, ktoré 
telo nedokáže syntetizovať samo a preto musí ich získavať zvonku, zo stravy. A dodávajú telu 
presne to, čo chorý človek vyžaduje vo zvýšenej miere.

Výživa a neurodermatitída  
(atopická dermatitída, atopický ekzém)

V krajinách západného sveta sa za posledné desaťročia významne zvyšuje incidencia ato-
pických ekzémov. Výskyt týchto ochorení je u 15 – 20 % populácie. Často krát sa objavuje 
práve v sociálne vyšších vrstvách. Čím je to spôsobené? Okrem genetickej predispozície 
zohrávajú významnú rolu aj faktory vonkajšieho prostredia: výživa.

Čo to ale tá atopia je? 
Atopia je genetická predispozícia, ktorá sa prejavuje precitlivenou reakciou kože a slizníc. 
Môže sa prejavovať ekzémami, astmou alebo alergickou nádchou či upchatým nosom, spôsobe-
ným opuchom sliznice. Atopický ekzém je jedným z prejavov hypersenzitivity kože. Postihnuté 
partie na koži sú drsné, suché a výrazne svrbia. Ak má človek vrodenú vlohu na takéto kožné 
a slizničné prejavy, organizmus prehnane reaguje na určité provokačné faktory.

Provokačným faktorom môže byť emočná či psychická záťaž, infekcie alebo alergény. Me-
dzi alergény patrí aj strava. Všetko čo zjeme sa dostáva do kontaktu so sliznicou hrubého 
čreva. V hrubom čreve sa tiež nachádza črevná mikroflóra, ktorá prispieva k správnemu fungo-
vaniu imunitného systému čreva GALT (gut associated lymphoid tissue). Práve imunitný sys-
tém čreva je faktor manifestácie neurodermatitídy. Inými slovami: pokiaľ je črevo opakovane 
vystavované alergénom, ktoré negatívne ovplyvňujú jeho imunitnú funkciu, následkom môže 
byť precitlivený kožný prejav – ekzém. 

Neznášanlivosť potravín
Individuálna precitlivenosť na určité potraviny spôsobuje zhoršenie ochorenia. Mechanizmy sú 
imunologické (alergická hypersenzitivita) a neimunologické (nealergická hypersenzitivita). 
Až v 60 % prípadov sa objavili prejavy hypersenzitivity už v detstve.

Výživa a jej význam
Existujú potraviny, ktoré sa v našom jedálničku objavujú každý deň, hoci patria medzi silné 
alergény. Medzi tieto potraviny patrí: mlieko a mliečne produkty, sója, pšenica, vajce, bravčové 
mäso, hydiny, ryby a orechy. Tieto typy precitlivenosti môžu po čase ustúpiť. Najdlhšie pretr-
vávajúce reakcia je spravidla na: vajce, mlieko, sóju, pšenicu a arašidy. 

Na vylúčenie precitlivenosti na alergénne potraviny sa používa eliminačno-expozičný test, kto-
rý je vedený pod dohľadom lekára alebo nutričného terapeuta / špecialistu. 

Ako bolo vyššie spomenuté, atopické dermatitídy sa vyskytujú v západných krajinách. V mo-
dernom svete sme vystavovaní nadmernej konzumácii vysoko technologicky spracovaných 
potravín. Často jeme už hotové jedlá z konzerv, polotovary zohrievané v mikrovlnkách ale-
bo dehydratované (sušené) výrobky, ktoré len zalievame vriacou vodou, biele toastové pečivo 
s niekoľko mesačnou trvanlivosťou alebo krásne ružové šunky. Všetky tieto jedlá obsahujú 
značné množstvo aditívnych látok, ktoré zabezpečujú dlhú trvácnosť, farbu potraviny alebo 
výraznú chuť. Niektoré aditívne látky v potravinách patria do skupiny spúšťačov, na ktoré telo 
reaguje prehnane citlivo. 

Dietoterapia – terapia výživou
Nenasýtené omega-3 mastné kyseliny 
Z nenasýtených omega-3 mastných kyselín, ktoré prijímame v strave sa v našom tele vytvárajú 
také látky, ktoré pôsobia protizápalovo a chránia tak kožu pred infekciou. Atopickí pacienti 

Mgr. Ing. Natália Palugová
Nutričná špecialistka
+421 944 167 736
info@nataliapalugova.com
www.nataliapalugova.com
www.nataliapalugova.wellu.eu
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Od 1. júla 2021 sa peňažný príspevok na opatrovanie poskytuje fyzickej osobe 
v produktívnom veku vo výške 508,44 eura, resp. 676,22 eura bez ohľadu na to, či 
sa opatrovanej osobe poskytuje alebo neposkytuje ambulantná forma sociálnej služby 
napr. v dennom stacionári. To neplatí v prípade, ak fyzická osoba, ktorej sa poskytuje pe-
ňažný príspevok na opatrovanie, poberá niektorú z v zákone uvedených dôchodkových 
dávok, znížené výšky peňažného príspevku na opatrovanie ale v tabuľke neuvádzam.  

Novelou zákona č. 447/2008 Z.z. o peňažných príspevkoch na kompenzáciu ťažké-
ho zdravotného postihnutia sú od 1. júla 2018 sadzba za jednu hodinu osobnej asisten-
cie a výšky peňažných príspevkov na opatrovanie stanovené pevnou sumou, ich výška 
už nie je odvodzovaná od sumy životného minima, pričom k 1. júlu kalendárneho roka 
môže vláda Slovenskej republiky ustanoviť nariadením vlády SR novú výšku sadzby 
na jednu hodinu osobnej asistencie a nové výšky peňažného príspevku na opatrovanie. 

Opakované peňažné príspevky na kompenzáciu sa vyplácajú mesačne pozadu, 
preto budú poberateľom vyplatené vo zvýšených sumách až v mesiaci august 2021.

Ing. Bc. Milan Měchura, ÚNSS

Výsledkom lekárskej posudkovej činnosti je lekársky posudok, kde posudko-
vý lekár stanoví mieru funkčnej poruchy, vyjadrí sa v ňom, či ide o fyzickú oso-
bu s ťažkým zdravotným postihnutím (ďalej len FO s ŤZP), uvedie závery k jed-
notlivým druhom odkázanosti a termín opätovného posúdenia zdravotného sta-
vu, ak zákon neustanovuje inak. Miera funkčnej poruchy sa určuje podľa druhu 
zdravotného postihnutia uvedeného v prílohe č.3 k zákonu č. 447 2008 Z.z. o pe-
ňažných príspevkoch na kompenzáciu ťažkého zdravotného postihnutia a zme-
ne a doplnení niektorých zákonov. Miera funkčnej poruchy musí byť minimálne 
50%. (40% – nie je občanom s ŤZP). Pri kožných ochoreniach sa určí miera 
funkčnej poruchy podľa druhu, rozšírenia, plochy, lokality, účinku na cel-
kový stav, sprievodných prejavov ako svrbenie, mokvanie, pálenie, zápach, 
tvorba jaziev. Zohľadňujú sa aj sprievodné komplikácie iných orgánov. 

V zmysle § 38 ods. 6 zvýšené výdavky na zabezpečenie hygieny na účely tohto záko-
na sú výdavky súvisiace so zabezpečovaním bežnej osobnej hygieny a hygieny domác-
nosti v dôsledku ťažkého zdravotného postihnutia fyzickej osoby uvedeného v prílohe 
č.6. V tejto prílohe zákon uvádza zoznam zdravotných postihnutí na účely poskytovania 
peňažného príspevku na kompenzáciu zvýšených výdavkov súvisiacich s hygienou. 
®   Časť I. bod c – rozsiahle ekzémy generalizovaného charakteru s potrebou pravidel-

ného ošetrovania pomocou mastí, pást, olejov, obkladov, 
®   časť I. bod e – psoriasis vulgaris – generalizovaná forma s potrebou pravidelného 

ošetrovania pomocou mastí, pást, olejov, obkladov a 
®   časť I. bod f – ostatné kožné ochorenia vyžadujúce trvalé ošetrenie pomocou mas-

tí, olejov, obkladov (rozsiahle dermatózy, dermatomykózy, rohovatenie), kožné 
ochorenie musí mať generalizovaný charakter a postihuje plochu väčšiu ako 20 % 
povrchu kože

Výšky opakovaných peňažných príspevkov 
na kompenzáciu ŤZP platné od 1. júla 2021

Dňom 1. júla 2021 nadobudlo účinnosť Opatrenie Ministerstva práce, sociálnych 
vecí a rodiny SR č. 244/2021 Z.z. o úprave súm životného minima, v zmysle ktorého 
sa sumy životného minima stanovujú s platnosťou od uvedeného dátumu nasledovne:  
a) 218,06 eur pre jednu plnoletú fyzickú osobu
b) 152,12 eur pre ďalšiu spoločne posudzovanú plnoletú fyzickú osobu
c) 99,56 eur pre nezaopatrené dieťa, resp. pre zaopatrené neplnoleté dieťa. 

Sumy životného minima sa zvýšili o 1,5 %. 

Rovnako dňom 1. júla 2021 nadobudlo účinnosť Nariadenie vlády SR č. 255/2021 
Z.z., ktorým sa ustanovuje výška sadzby na jednu hodinu osobnej asistencie a výška 
peňažného príspevku na opatrovanie.

Sadzba na jednu hodinu osobnej asistencie sa od 1. júla 2021 zvyšuje na sumu 
4,82 eur za jednu hodinu osobnej asistencie. 

Sumy opakovaných peňažných príspevkov na kompenzáciu ťažkého zdravotného 
postihnutia sú od 1. júla 2021 stanovené nasledovne: 

Druhy opakovaných peňažných príspevkov Výška p. p.  
od 1.7.2021 v €

P. p. na osobnú asistenciu 4,82
P. p. na prepravu 111,26
P. p. na kompenzáciu zvýšených výdavkov
1. – na diétne stravovanie

   a) I. skupina chorôb 40,48
   b)  II. Skupina chorôb 20,24
   c)  III. skupina chorôb 12,15

2.  súvisiace s hygienou alebo opotrebovaním šatstva, bielizne,  
obuvi a bytového zariadenia 20,24

3. – súvisiace so zabezpečením prevádzky osobného motor. vozidla 36,42
4. – súvisiace so starostlivosťou o psa so špeciálnym výcvikom 48,57
P. p. na opatrovanie – základné výšky
1. FO v produktívnom veku

a) – opatruje 1 ŤZP 508,44
b) – opatruje dve alebo viaceré ŤZP 676,22

2. FO poberá niektorú zo zákonom stanovených dôchodkových dávok
a) – opatruje 1 ŤZP 254,22
b) – opatruje dve alebo viaceré ŤZP 338,11

Vysvetlivky: P.P. – peňažný príspevok; FO – fyzická osoba; 
 ŤZP – osoba s ťažkým zdravotným postihnutím 

Výšky opakovaných peňažných príspevkov na kompenzáciu ŤZP...
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14 15Šafrán môže byť účinným doplnkom, ktorý pomáha v boji s COVID-19

Šafran sa v minulosti používal na liečbu mnohých chorôb, napríklad horúčky, zá-
palu priedušiek či prechladnutia. Predpokladá sa, že tiež zmierňuje príznaky úzkosti 
či depresie, pomáha s poruchami spánku, ako aj s posttraumatickou stresovou poru-
chou. Posledné vymenované problémy súvisia aj s ochorením COVID-19, týkajú sa 
30 až 40 % pacientov. Preto sa vedci z Univerzity poľnohospodárskych vied a tech-
nológií Sher-e-Kašmír rozhodli zistiť, či by šafran mohol pomôcť s liečbou tejto cho-
roby. Svoje zistenia nedávno zverejnili v odbornom časopise Heliyon. Do rozsiahlej 
štúdie zapojili 60-tisíc pacientov, ktorí prekonali ochorenie COVID-19. Šafran, ktorý 
patrí k najdrahším koreninám sveta, by mohol pomôcť s duševnou pohodou, ale aj 
s posilnením imunity.

Účinky šafranu
Účinky šafranu sa vďaka bioaktívnym látkam, ktoré obsahuje iba on a gardénia, 

skúmali už aj v súvislosti s liečbou rakoviny či poškodením neurónov. Za efektívne 
liečivý sa považuje pri ochoreniach koronárnych artérií a pri neurodegeneratívnych 
poruchách.

Viaceré štúdie potvrdili antioxidačné a protizápalové schopnosti, ako aj vplyv 
na hladiny bilirubínu či cholesterolu v krvi. Tiež sa zistilo, že šafran je pri liečbe Al-
zheimerovej choroby rovnako účinný ako liečivo donepezil.

V súvislosti s ochorením COVID-19 však vedcov najviac zaujímali jeho proti-
zápalové účinky. Keďže šafran posilňuje imunitu, môže pomôcť aj pri infekciách 
v počiatočnom štádiu a pri znižovaní závažnosti vírusovej infekcie. Randomizovaná 
klinická štúdia indických vedcov preto sledovala imunomodulačnú charakteristiku 
šafranu, pričom zistili, že korenie zvýšilo hladiny protilátok v porovnaní s kontrol-
nými skupinami bez šafranu či s placebom.

Práve toto by malo pomôcť telu lepšie manažovať infekciu vírusu SARS-CoV-2. 
Šafran môže tiež pomôcť pri respiračných komplikáciách spojených s COVID-19 
kvôli jeho schopnosti spomaľovať uvoľňovanie zápalových cytokínov a zmierňovať 
kašeľ. Okrem respiračných problémov a imunity je však dôležitý aj vplyv šafranu na 
psychickú stránku človeka. U účastníkov štúdie sa do 90 dní od prekonania ochorenia 
preukázala 5,8 percentná pravdepodobnosť vzniku nového psychiatrického ochore-
nia. Preukázali sa tiež významné antivírusové účinky pri vstupe vírusu do buniek 
a jeho replikácii.

Dávkovanie
Niektoré látky šafranu sa už teraz používajú pri výrobe liekov pre pacientov 

s depresiami. Pri takýchto ľuďoch je dávkovanie nastavené na 20 až 200 mg na deň, 
pričom šafran sa užíva najmenej 10 dní alebo až niekoľkých týždňov.

Za najefektívnejšie a najbežnejšie dávkovanie sa však považuje množstvo 30 
až 50 mg na deň. Avšak, treba byť opatrný, príliš vysoké dávky, na deň, môžu byť 
toxické a dokonca môžu spôsobiť nepriaznivé vedľajšie účinky! 

Zdroj internet

Šafrán môže byť účinným doplnkom, 
ktorý pomáha v boji s COVID-19

Pozor však na dávkovanie!

Slovné spojenie, keď je niečoho “ako šafránu”, určite poznáte. 
Ale z čoho to vlastne vychádza?

Šafrán – túto koreninu poznali už starove-
kí Gréci, Rimania a hlavne bola rozšírená 
v Oriente. Používali ju ako dochucovadlo 
pokrmov, farbivo na oblečenie, prímes do 
parfumov ale aj ako liečivú bylinu. Okrem 
špecifickej chuti, arómy a farebnosti ponú-
ka aj niekoľko zdravotných benefitov. 
Šafran je najdrahšia korenina sveta. Je to pro-
dukt získavaný z rastliny menom Šafran siaty, 
latinsky Crocus sativus. Je to trvalka, ktorej 
kvet má purpurové až fialové sfarbenie a cca 

15 cm dlhé, ihličkovité listy. V každom kvete sa nachádzajú 3 červené, približne 3 cm 
dlhé čnelky – a to je práve ten slávny šafran. Tieto čnelky sa ručne zbierajú, následne 
sušia a celý tento komplikovaný proces má značný vplyv na výslednú cenu (napr. na 
1 kg korenia potrebujeme približne 150 000 kvetov). Najväčším producentom šafranu 
je Irán, ktorý sa vyznačuje aj najvyššou kvalitou, ale toto vzácne korenie môžeme nájsť 
aj v Maroku, Španielsku, Indii, Číne či Grécku. Teraz sme si odpovedali na otázku “čo 
je šafran” a poďme si priblížiť, na čo je dobrý a prečo je fajn mať ho vo svojej kuchyni.

Šafran sa delí na 3 typy:

1.  Negin – je najdrahší a najcennejší, má silný činiteľ sfarbenia (viac ako 230). Ručne 
sa zbiera začiatkom sezóny a skladá sa iba zo sýtočervených čneliek, od ktorých sa 
oddelí žltá časť.

2.  Sargol – tento je druhým “naj” na trhu, taktiež sa skladá iba z červených čneliek 
a od predchádzajúceho typu sa odlišuje iba rýchlosťou spracovania. Voľným okom 
rozdiel nespoznáte, zisťuje sa iba testami v laboratóriu.

3.  Poushal – tu sa využíva aj žltá časť čnelky. To zapríčiňuje hlavne slabšiu farbiacu 
schopnosť.
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16 17Mavena B12 prináša nové možnosti v liečbe chronických zápalov kože

Nepretržitá základná terapia má svoje pravidlá, ktoré je potrebné si osvojiť a dodr-
žiavať, aby bola liečba úspešná. 

1) Aplikácia dvakrát denne, ráno a večer, je každodennou potrebou a rutinou
2)  Aplikácia krému na postihnuté oblasti, obzvlášť po sprche alebo kúpeli a šetr-

nom osušení kože. 
3)  Lokálne kortikosteroidy alebo podobné lieky nanášame až po aplikácii základ-

nej lokálnej liečby. 
4) Možnosť používania ochranných obväzov alebo špeciálneho oblečenia. 
5)  Dávky sa merajú na jednotky končekov prstov (fingertip unit, FTU), pričom 

jedna FTU má približne 0,5 ml. 
6)  Dospelým stačí 1 FTU na ošetrenie oblasti kože vo veľkosti plochy dvoch 

dlaní.

Mavena – Vitamín B12

Novinkou s veľkým potenciálom v lokálnej liečbe chronických zápalov kože – 
atopickej dermatitídy, akútnej atopickej dermatitídy a psoriázy, je základná lokálna 
terapia s vitamínom B12, ktorý obsahujú zdravotnícke pomôcky z radu Mavena B12. 
Výrobcom je švajčiarska spoločnosť Mavena International AG, ktorá sa prednostne 
venuje výskumu a výrobe produktov určených k starostlivosti o podráždenú a poško-
denú kožu a k liečbe chronických zápalových ochorení kože.  

Rad Mavena B12 obsahuje účinnú látku vitamín B12 (kyanokobalamín), ktorá sa 
vyznačuje preukázateľne protizápalovými účinkami. Vďaka patentovanej technológii 
dokáže molekula vitamínu B12 preniknúť priamo do kože, kde pôsobí protizápalovo, 
upokojuje svrbenie a začervenanie s dlhodobým účinkom. Výsledkom je regenerácia 
kožnej bariéry. Prirodzene jasnočervená farba vitamínu B12 dáva prípravkom Mavena 
charakteristickú ružovú farbu. Mavena B12 vypĺňa chýbajúcu medzeru v ponuke pre 
liečbu a starostlivosť o akútne i chronické formy, medzi klasickými kozmetickými 
prípravkami a lokálnymi liekmi. 

Ako vlastne pomáha vitamín B12 koži atopika? V mechanizmoch vzniku mno-
hých zápalových ochorení kože hrá dôležitú úlohu nadmerná tvorba a vysoká kon-
centrácia oxidu dusnatého. Je veľmi reaktívny, vytvára v tkanivách tzv. peroxynitrit, 
cytotoxický oxidant, ktorý sa považuje za príčinu poškodenia tkaniva. Mechanizmus 
účinku vitamínu B12 spočíva vo vytvorení väzby s oxidom dusnatým v koži, čím 
sa zabráni tvorbe spomínaných cytotoxických oxidantov – peroxynitritov a následne 
nedochádza k devastácii tkanív. V kombinácii s ďalšími zložkami, ako sú nenasýtené 
omega-3 mastné kyseliny, pomáha obnoviť narušenú kožnú bariéru a prerušiť cyklus 
škrabania a svrbenia.

Mavena B12 prináša nové možnosti v liečbe 
chronických zápalov kože 

Počet malých a veľkých pacientov v ordináciách všeobecných a kožných lekárov 
každoročne stúpa. Sťažujú sa na zapálenú, suchú a svrbiacu pokožku, ktorá je často 
krát u tých najmenších aj bolestivo rozškriabaná. Príčinou je narušenie kožnej bariéry, 
ktoré je zodpovedné za mnohé chronické zápalové ochorenia kože, ako napríklad 
je atopická dermatitída alebo psoriáza. Suchá koža umožňuje prenikanie dráždi-
vých látok a alergénov, ktoré následne spôsobujú zápal s charakteristickým svrbením 
a škrabaním. 

Pre úspešné zvládnutie tohto ochorenia je mimoriadne dôležité sústrediť sa naj-
mä na nepretržitú základnú terapeutickú starostlivosť o kožu pacienta. Robte 
to hneď od začiatku, už od výskytu prvých prejavov, hoci len miernejšej formy 
ochorenia. Len aktívnym prístupom k liečbe a starostlivosti predchádzame roz-
voju exacerbácií a opätovného vzplanutia ekzému. 

Kľúčová je najmä lokálna liečba, ktorá zvyčajne dostane ochorenie “pod kontro-
lu”. Najdôležitejšou fázou lokálnej liečby je hydratácia postihnutej oblasti, ideálne 
2x denne bez prerušenia, ako počas akútnej fázy, tak aj v období bez príznakov. Pri 
dodržiavaní liečebného režimu dochádza k obnoveniu kožnej bariéry a následne 
k zmierneniu svrbenia, škrabania a xerózy. Zároveň sa predlžujú intervaly bez 
relapsu, ktoré prispievajú k obmedzeniu používania kortikosteroidov. Významný je 
aj preventívny ochranný účinok u detí s rizikom rozvoja atopickej dermatitídy, ktoré 
si nesú v genetickej výbave od svojich rodičov – atopikov. Klinické štúdie potvrdzujú, 
že pri každodennej starostlivosti o kožu novorodenca s predispozíciou sa znižuje rizi-
ko atopickej dermatitídy až o 50 %. 

Priebeh intenzity atopickej dermatitídy s nepretržitou liečbou
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Netreba zabudnúť, že liečba atopickej dermatitídy musí byť komplexná. Okrem 
samotnej liečby ochorenia je dôležité dodržiavať preventívne opatrenia, ktoré 
môžu významne prispieť k zmierneniu príznakov. 

Preventívnymi opatrenia sú:
1) Premasťovať pokožku pravidelne po každom kúpeli.
2)  Vyhýbať sa podávaniu jedál, ktoré môžu ekzém vyprovokovať – morské ryby, lepok, 

údeniny, salámy, fermentované syry, klobásy, výrobky z kakaa, citrusové plody.
3)  V poslednom mesiaci tehotenstva vylúčiť zo stravy matky najčastejšie potravinové 

alergény a alergény prostredia a stres.
4)  V prípade potvrdenej atopie u dieťaťa preferovať čo najdlhšie dojčenie. Je potrebné 

vyhýbať sa bielkovinám kravského mlieka a obilninám.
5) Počas dojčenia vylúčiť potraviny obsahujúce histamín. 
6) Uprednostniť podávanie menších porcií viackrát denne pred väčšími porciami naraz.

Referencie:
1. Simpson E. et al., J Allergy Clin Immunol 2014, 134(4):818-823
2. Horimukai K. et al., J Allergy Clin Immunol 2014, 134(4):824-830 

Rad Mavena B12 pozostáva z 3 produktov: Mavena B12 KRÉM, Mavena B12 MASŤ 
a Mavena B12 AKUT GÉL. Ich výhodou je, že neobsahujú farbivá ani parfumy, sú 
bezpečné a dobre tolerované aj pre tých najmenších.

Mavena B12 KRÉM je určený na základnú lokálnu liečbu kože pri atopickej derma-
titíde. Premasťuje veľmi suchú pokožku, upokojuje jej podráždenie a zmierňuje svr-
benie. Používa sa na ošetrenie atopickej dermatitídy a suchých ekzémov. Je bohatý na 
vitamín E, ceramidy a vysoko kvalitné rastlinné oleje – bambucké maslo, olej z chia 
semiačok a z ryžových otrúb. Hydratáciu pokožky zabezpečujú hydratačné látky urea 
a glycerín. 

Na ošetrenie mokvajúcich plôch v akútnej fáze atopickej dermatitídy je vhodný 
chladiaci a hydratačný gél Mavena AKUT GÉL. Vytvára priaznivé prostredie pre 
prirodzenú obnovu poškodenej kože a zároveň zmierňuje pocit svrbenia. Navyše ob-
sahuje glycerín a dexpanthenol, ktoré pokožku tiež hydratajú a ošetrujú. Pre regenerá-
ciu kožnej bariéry je však potrebná aplikácia krému alebo masti s bohatým obsahom 
lipidov, hneď po odznení akútneho zápalu.

Pre psoriatikov je určená Mavena B12 MASŤ, ktorá je vhodná na ošetrenie veľmi 
suchej, šupinatej a zapálenej kože. Chráni povrchovú vrstvu kože zapálenú v dôsledku 
procesov psoriázy. Hydratáciu pokožky zabezpečujú hydratačné látky urea, glycerín. 
Obsahuje vysoko kvalitné rastlinné oleje – avokádový olej, olej z chia semiačok.
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Acylpyrín, respektíve aspirín je starý liek, ktorý má svoje úskalia, ale pri krátkodo-
bom užívaní má veľa benefitov. Ledva človek pri ochorení zaľahne do postele, spo-
malí sa krvný obeh, krv stagnuje a ľahko sa zhlukuje. Aspirín priamo blokuje krvné 
doštičky a bráni ich zhlukovaniu.

Aspirín sa používa ako prevencia infarktov myokardu aj cievnych mozgových 
príhod. Znižuje zápalovú reakciu v tele. Okrem toho vie v dávke 300 až 500 mg znížiť 
horúčku. Neodporúčam užiť viac ako 500 mg denne kvôli opačnému extrému, a to 
krvácaniu. Celá abeceda je určená pre dospelých, aspirín nie je vhodný pre deti, to 
podčiarkujem.

Nosenie rúška podľa vedcov účinne chráni pred covidom. Mal by ho mať človek 
pri prechádzke v prírode?

Rúško je ochrana pred infekciou, znižuje riziko respiračnej nákazy. Keby nebolo, 
asi by sa nepoužívalo preventívne pri operáciách. Osobne nosenie rúšok v prírode 
považujem za kontroverzné. Myslím, že v žiadnej európskej krajine okrem Slovenska 
takéto opatrenie nemajú. Nemá to medicínsku logiku.

Dnešná doba prináša mnoho stavov úzkosti, depresií, rôznych panických stavov. 
Je človek, ktorý trpí takýmito stavmi, viac ohrozený?

Človek je komplexná bytosť. Psychika a fyzično sú spojené nádoby. Mnoho štúdií 
potvrdzuje zvýšenú chorobnosť u úzkostlivých a depresívnych osôb. Naopak, fyzické 
ochorenie, operácia či zranenie ovplyvní psychiku. Ak myšlienka dokáže rozbúšiť 
srdce, ak zápach dokáže vyvolať vracanie a pohľad na krv odpadnutie, prečo po-
chybujeme o účinkoch psychiky na fyzické zdravie? Platí, že v zdravom tele zdravý 
duch a opačne. Práve denný pobyt na čerstvom vzduchu výrazne zlepšuje psychickú 
kondíciu, odolnosť na stres.

Pokiaľ ide o covid, o zinku sa zatiaľ veľa nehovorilo. 
Ako pomáha?

Zinok je stopový prvok, druhý najčastejší v ľudskom tele po železe. Je potrebný ako 
ko-faktor vo viac ako 300 biochemických pochodoch v tele ako súčasť metaloenzýmov. 
Pomáha vyzrievaniu buniek, a to najmä T a B lymfocytov a tvorbe protilátok. T a B lym-
focyty sú nositelia imunity. Zinok má dokázané priamo virocídné účinky, teda schopnosť 
zabíjať vírusy. Keďže nemáme „zásobné miesto“ v tele, ľahko dochádza k jeho deficitu.

Predpokladá sa, že väčšina obyvateľov "Západu" má jeho deficit. Extrémne nízke 
hladiny zinku boli zistené u kriticky chorých a u pacientov s akútnym respiračným 
zlyhaním. Zistila sa súvislosť medzi opakovanými respiračnými infekciami a nízkou 
hladinou zinku v krvi. Pri akomkoľvek respiračnom ochorení skracuje zinok dobu 
ochorenia aj rekonvalescenciu. Treba ho však podať v dostatočnej dávke 3 × 25 mg/
deň.

Čo najviac pomáha v liečbe COVID-19?
Abeceda zdravia

V čase pandémie, keď mnoho lekárov ambuluje len cez telefón, vypracovala 
Abecedu zdravia. "Praktickí lekári vedia, aká je prevencia pred ochorením CO-
VID-19 dôležitá. Preto vykonávajú pravidelné preventívne prehliadky. Prevenciou 
rozumieme všetky opatrenia, ktoré posilňujú zdravotný stav,“ hovorí kardiolo-
gička Katarína Dulková. "Klinickú medicínu robím 30 rokov, tézu "nič sa nedá 
robiť“ neuznávam. Najviac v liečení pomáha vyrovnaná myseľ a nádej. Svojou 
Abecedou zdravia chcem pomôcť a vliať ľudom nádej, že proti covidu sa dá vlast-
nými silami urobiť viac“, konštatuje.

Ako pacienti reagujú na tieto vaše odporúčania?
Veľmi kladne. Väčšina mojich pacientov je informovaná už dlhodobo, ako zlepšo-

vať svoje zdravie najmä cestou fyzickej aktivity, pohybom na čerstvom vzduchu.

Vitamín D odporúčajú mnohí odborníci. Vy však spomínate aj vitamíny B, C, zi-
nok, dokonca dva lieky, o ktorých sa doteraz nehovorilo. Mal by ich užívať každý 
v rámci prevencie?

Ideálny je príjem vitamínov a stopových prvkov prirodzenou cestou. Keďže v dová-
žaných potravinách vyrobených intenzívnym hospodárstvom je reálny obsah nutričných 
prvkov nižší, ako bol v minulosti, sme nútení dopĺňať si vitamíny „umelou“ náhradou. 
Plošné užívanie minimálne vitamínu C, D a zinku v súčasnej pandemickej situácii po-
važujem za zmysluplné.

Na to, aby sme sa čo najviac chránili, treba užívať všetky odporúčané vitamíny 
a lieky súčasne?

Kto sa cíti zdravý a je mladý, u toho je zbytočné napchávať sa dvadsiatimi tabletka-
mi denne. U ľudí nad 50 rokov podávanie vitamínu D3 a zinku v zimných mesiacoch 
považujem za nevyhnutné. Abecedu odporúčam nasadiť v plnej šírke hneď, ako človek 
pocíti akékoľvek príznaky infekcie, teda únavu, pocit prechladnutia, zvýšenú teplotu, 
upchatý nos alebo ak bol v kontakte s človekom, o ktorom si myslí, že je infikovaný. 
Toto stačí nasadiť na 4 až 5 dní, pri infekcii na 7 dní.

Ak už je človek chorý, odporúčate zameniť aktivitu za aspirín. Prečo práve as-
pirín?

Ochorenie COVID-19 je veľmi špecifické a atypické v tom, že extrémne zahusťuje 
krv. Sama som bola prekvapená výsledkami hospitalizovaných pacientov. Mladí ľudia 
s ochorením COVID-19 neumierajú na zápal pľúc, ale predovšetkým na komplikácie 
spojené s tvorbou zrazenín v krvnom riečisku. O tomto sa veľmi málo hovorí.
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Líši sa prevencia pri ochorení COVID-19 od prevencie pri iných vírusových res-
piračných chorobách?

Áno, zaujímavé je, že pri ochorení COVID-19 sú dávky vitamínov približne 
štvornásobné ako zvyčajne odporúčame pri iných respiračných chorobách. Napríklad 
vitamín C sa bežne dáva do 500 mg, pri ochorení COVID-19 sú to 2 až 4 gramy 
denne, teda 2 000 až 4 000 mg. Podobne D vitamín sa podáva vo vysokých dávkach. 
V abecede vychádzam z odporúčaní pre prevenciu, publikovaných v decembri 2020 
FLCCC = Frontline COVID-19 Critical Care Alliance, čo je skupina odborníkov 
úspešne sa starajúcich o najťažších pacientov s infekciou COVID-19. Ide o dospelých 
ľudí, čiže odporúčanie a dávkovanie platí pre ľudí starších ako 18 rokov. Abeceda 
nenahrádza liečbu ordinovanú lekárom, je len jej doplnkom. Používajú ju praktickí 
lekári v Nemecku, Francúzsku i v USA.

Abeceda prevencie
a ambulantnej liečby
ochorenia COVID-19
od A po Z

®  A – Aktivita – hýbte sa čo najviac na čerstvom vzduchu, minimálne 30 až 60 minút 
denne

®  A – Aspirín/Acylpyrín – prípravky obsahujú rovnakú účinnú látku, kyselinu ace-
tylsalicylovú, ktorá má účinky analgetické (tlmí bolesť), antiflogistické (potláča 
zápal) a antipyretické (znižuje horúčku), cenia sa aj pre účinky v prevencii vzniku 
srdcových aj mozgových príhod (v krvi má protizrážanlivý účinok a zabraňuje tak 
vzniku krvných zrazenín – trombov)

®  B – B1 vitamín (tiamín) – zlepšuje imunitný systém a odpoveď na stres (200 mg 
denne 5 až 7 dní)

®  C – C vitamín – opravuje funkciu imunitného systému, má silný protizápalový 
účinok (1 000 mg 1 až 2-krát denne)

®  D – D vitamín – znižuje tvorbu škodlivých zápalových faktorov v tele, blokuje naj-
mä tumor necrosis faktor a interferón gama. D3 extra (5 600 jednotiek) 1 kapsula 
raz do týždňa pri prevencii, 1 kapsula raz denne pri infekcii.

®  M – Melatonín – telu vlastná látka, silný modulátor imunitnej reakcie, má proti-
zápalový účinok, podporuje spánok a regeneráciu buniek v spánku (6 mg denne + 
1 tableta na noc).

®  R – Ranisan (Ranitidin alebo Famotidin) – liek na liečbu žalúdka má schopnosť 
blokovať vírusy SARS (20 až 40 mg 1 až 2-krát denne, 5 až 7 dní). Pozor, iné lieky 
na žalúdok túto schopnosť nemajú.

Nežiaducim účinkom môže byť pocit ťažoby na žalúdku. Neboli robené pria-
mo štúdie, či pomáha v prípade ochorenia COVID-19, ale jeho nezastupiteľná úlo-
ha v správnej funkcii imunitného systému je dávno známa. V prirodzenej forme sa 
nachádza v sezamových a tekvicových semiačkach a kakaovom prášku. Schválne 
neuvádzam morské plody, pretože málokto na Slovensku jedáva ustrice. Dôležitá je 
úloha zinkových ionoforov. Ionofory sú látky, nosiče, ktoré umožňujú vstup zinku do 
buniek. Medzi účinné zinkové nosiče do bunky patrí zatracovaný hydrochlorochín 
a quercetin.

Na quercetin ako dôležitý flavonoid v boji proti SARS-CoV-2 upozorňuje aj ve-
decká štúdia. Odporúčate tabletovú formu alebo stačí, keď ako prevenciu človek 
užíva napríklad plody rakytníka?

Flavonoid quercetin, akokoľvek exoticky jeho názov znie, je v zelenine a ovocí 
všade okolo nás. Zdôrazňujem jeho veľké množstvo v kyslej kapuste, cibuli, jablkách, 
drobných plodoch. V bobuľovitom ovocí – čučoriedky, brusnice, rakytník, arónia, 
čierne ríbezle, a to aj v zaváraných, v kompóte a v šťavách. Účinkuje na zápaly, víru-
sové infekcie, aj na všetky kardiovaskulárne ochorenia, čistí cievy, znižuje krvný tlak. 
Ideálne je zjesť na jeho doplnenie jedno jablko a misku čerstvej kyslej kapusty denne.

Chráni, aspoň čiastočne, pred COVID-19 očkovanie proti sezónnej chrípke 
a pneumokokovej infekcii?

Očkovanie proti sezónnej chrípke a pneumokokovej infekcii nechráni pred CO-
VID-19, ale chráni pred superinfekciou uvedenými patogénmi, teda pred nákazou ví-
rusom chrípky alebo baktériou pneumokokov. Napríklad nemecká kancelárka Angela 
Merkelová sa dala zaočkovať proti pneumokokovi už v prvej vlne. Samotný korona-
vírus účinkuje ako „otvárač dverí“, poškodí bunky, do ktorých ľahšie preniknú ostatné 
patogény. Aj tie baktérie, ktoré máme všetci na slizniciach ako súčasť bakteriálnej 
flóry.

Abecedu zdravia používajú praktickí lekári v Nemecku, Francúzsku i v USA. 
Autor: Pravda, Robert Hüttner. Obsahuje vaša abeceda len voľno predajné lie-
ky?

Áno, abeceda je pomôcka, ako zvýšiť imunitu pri prevencii a vo včasných štádiách 
ochorenia COVID-19. Je len doplnkom k liečbe, ktorú ordinuje lekár, teda pomôže 
v úvode ochorenia, kým sa človek skontaktuje so svojím praktickým lekárom. V abe-
cede nie sú uvedené lieky na recept, ktoré sa na ochorenie COVID-19 používajú: teda 
antibiotiká makrolidy a tetracyklíny, imunomodulanciá, injekcie na riedenie krvi ani 
statíny. Tieto lieky môže indikovať praktický lekár, internista, pneumológ, imunológ. 
Neuvádzam ani lieky, ktoré sa spomínajú v zahraničnej literatúre, ale nie sú na Slo-
vensku dostupné.
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Atopická dermatitída v lete
MUDr. Alexandra Viestová, Dermatovenerologická klinika LFUK a UN Bratislava

Atopická dermatitída je chronické alebo chronicky sa opakujúce ochorenie 
kože sprevádzané výrazným svrbením. Ide o neinfekčné ochorenie, pre ktoré 
sú typické svetločervené až červené ložiská s drobnými suchými šupinkami na 
povrchu. Vyskytuje sa skoro u každého piateho detského Európana, a až v 70 % 
spontánne vymizne do dospelosti. Ochorenie je multifaktoriálne, čo znamená, 
že na jeho vzniku sa podieľa viacero vnútorných aj vonkajších faktorov ako sú 
gény, porucha kožnej bariéry, alergény, baktérie a iné. 

Zdravá koža slúži ako bariéra, ktorá nás chráni tak, ako dobrý náter na dome chrá-
ni pred letným teplom a v zime pred snehom. U pacientov s atopickou dermatitídou 
kožná bariéra správne nefunguje, má v sebe defekty a medzery, cez ktoré koža strá-
ca hydratáciu, takže sa rýchlo suší, ľahšie sa podráždi teplom, chladom, vlhkosťou, 
vetrom a dovnútra môžu preniknúť alergény, vírusy a baktérie. Ak je napríklad teplo 
a fúka vietor, poletujúce pele vo vzduchu môžu nasadnúť na kožu a pri alergii na pele 
spôsobiť akútne zhoršenie ekzému, ktoré je sprevádzané svrbením. 

Hoci vzplanutia atopickej dermatitídy trápia pacientov najmä v chladnejších me-
siacoch, zhoršenie môže nastať kedykoľvek počas roka. A práve v lete môže pre pa-
cienta predstavovať o to väčší problém, ako estetický, tak aj praktický. S letným 
počasím sa zvyšuje teplota a vlhkosť ovzdušia, v prostredí sú prítomné pele tráv, 
alergény rastlín a stromov, na ktoré sú mnohí pacienti alergickí. To môže viesť k vy-
plaveniu histamínu, následnému svrbeniu kože a zhoršeniu prejavov ekzému na koži. 
V alergickej sezóne nám dokážu pomôcť antihistaminiká, ktoré potlačia alergickú 
reakciu a jej prejavy, ako sú tečenie z nosa, opuchy, svrbenie či pálenie očí. 

Vplyvom tepla a vlhka sa človek v lete viac potí. Aj keď je potenie prirodzeným 
obranným mechanizmom nášho tela proti vyšším teplotám, práve pot obsahuje sto-
pové množstvá mnohých minerálov a solí, a tie môžu byť pre kožu dráždivé. Prejaví 
sa to na miestach, kde sa pot hromadí, a to najmä v zákolenných jamkách, lakťových 
zhyboch alebo na krku. Jednoduchou a predsa niekedy ťažko realizovateľnou radou je 
obmedziť potenie. Počas horúcich letných dní to vieme docieliť zdržiavaním sa v tie-
ni alebo v chladnejšom interiéri. Ak už sa spotíme a oblečenie sa nám začína lepiť na 
chrbát, je vhodné prezliecť sa do suchého, ideálne vzdušného bavlneného oblečenia 
svetlých farieb. Dôležité je piť dostatočné množstvo vody, aby sme hydratáciu, ktorú 
potením strácame omnoho rýchlejšie, dopĺňali aj zvnútra. Vysoké teploty vzduchu 
zhoršujú aj svrbenie. Nápomocné môžu byť aj zvlhčovače vzduchu.

Kúpanie ako obľúbená letná aktivita, atopickej koži tiež nemusí pomôcť. Che-
mikálie prítomné v chlórovanej vode v bazénoch a soľ v mori môžu kožu podráždiť, 
a zároveň ju vysušiť. V kombinácii so slnkom sa koža stáva ešte suchšou, svrbí a za-
čína začarovaný kruh škrabania, vzniku a zhoršovania atopických ložísk. Optimálne 
je preto podráždeniu a vysušeniu kože predísť a po kúpaní v bazéne alebo mori, kožu

®  R – Ruky – dodržiavaním základných hygienických návykov, najmä dôkladným 
umývaním rúk, môžete zabrániť šíreniu respiračných ochorení, ku ktorým patrí aj 
COVID-19. Pravidlo pre čisté ruky – každé umývanie rúk má trvať 40 – 60 sekúnd

®  R – Rúško – na tvár je nutnosť prevencie kvapôčkovej nákazy.Covid-19 sa medzi 
ľuďmi prenáša kvapôčkovou nákazou, preto sa dajú proti jeho šíreniu použiť rúška 
či respirátory. Rúška sú vhodné pre už nakazených, aby infekciu nešírili na ostat-
ných. Pri kýchaní, smrkaní a kašľaní je potreba používať jednorazové vreckovky, 
aby sa infekcia ďalej nešírila. Nezabúdajte dodržiavať neustálu hygienu rúk, nesia-
hajte si pokiaľ možno na tvár a obrňte svoju imunitu, aby ste si vytvorili pomyselný 
ochranný štít pre organizmus.

®  Q – Quercetin – exoticky znejúci liek je flavonoid, vyskytuje sa v zelenine tiež 
ovocí (najviac v cibuli, kapuste, brokolici, jablkách, všetkých bobuľovitých plo-
doch – čučoriedky, brusnice, rakytník, arónia, čierne ríbezle, a to aj v zaváraných, 
v kompóte a v šťavách). Účinkuje na zápaly, vírusové infekcie aj na všetky kardio-
vaskulárne ochorenia, čistí cievy, znižuje krvný tlak (250 mg raz denne pri preven-
cii, 2-krát denne pri infekcii).

®  Z – Zinok – zinok má silný antivirotický a antibakteriálny účinok, údajne má 
schopnosť zabíjať vírusy, je druhý najdôležitejší prvok v tele po železe (1 tableta 
25 mg raz denne pri prevencii, 1 tableta 25 mg až 3-krát denne 5 dní pri infekcii). 
Zinok obsahujú napr. mäkkýše, ryby, strukoviny, cibuľa a tekvicové jadrá. Bohatým 
zdrojom zinku sú i hovädzie a jahňacie mäso a vnútornosti. Menšie množstvo zinku 
získavame i z pitnej vody.

Uvedené odporúčania platia pre prevenciu aj liečbu. Pri prejavoch akútnej in-
fekcie (teplotách, únave, kašli) si na 5 dní zvýšte dávky na dvojnásobok.

Ochorenie COVID-19 spôsobuje zahustenie krvi, preto po prepuknutí choroby 
prvý bod A Aktivita zameňte za A Aspirín, resp. Acylpyrín v dávke 350 až 400 mg 
denne po jedle. Bráni tvorbe krvných zrazenín.

Abecedu zdravia vypracovala MUDr. Katarína Dulková, PhD., kardiologička 
v spolupráci s kolegyňou podľa odporúčaní z decembra 2020 FLCCC = Frontline 
COVID-19 Critical Care Alliance, čo je skupina odborníkov starajúcich sa úspešne 
o najťažších pacientov s infekciou COVID-19.

Pri ochoreniach je potrebné:
®  piť veľa teplých tekutín, ideálne bylinkový čaj (materina dúška, lipa, baza, mäta), 

zelený alebo čierny čaj (nesladiť cukrom iba podľa potreby medom),
®  umývať si ruky čo najčastejšie,
®  izolovať sa od ostatných.

Článok poslala V. H.
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opláchnuť v čistej vode a následne ju hneď do niekoľkých minút nakrémovať, aby 
sme jej navrátili stratenú hydratáciu. Ak zostávate na slnku, nezabúdajte ani na opaľo-
vací prípravok. Hoci slnečné žiarenie väčšinou pôsobí na kožu atopikov blahodarne, 
potláča zápal a tlmí prehnanú reakciu kože na alergény, neexistuje nič ako bezpečné 
opálenie, a aj u pacientov s atopickým ekzémom môže opakovaným opaľovaním, 
nebodaj spálením dôjsť k vzniku rakoviny kože. Ideálne pre pacientov s atopickou 
dermatitídou je uprednostniť opaľovacie prípravky s fyzikálnym (inak nazývaným aj 
minerálnym) filtrom, ktoré sú viac hydratačné a majú menšiu tendenciu kožu podráž-
diť, v porovnaní s opaľovacími prípravkami s chemickým filtrom. V zložení príprav-
kov hľadajte zložky ako oxid titaničitý a oxid zinočnatý. 

Čo sa týka klasickej dennej hygieny, odporúča sa sprchovať vo vlažnej vode každý 
deň, aby sa z kože zmyli baktérie, pot ako aj alergény nahromadené na koži počas 
celého dňa. Voliť je potrebné sprchové gély a umývacie emulzie bez obsahu parfu-
mov a mydiel, ktoré sú určené pre citlivú kožu atopika. Po sprche a jemnom osušení 
je nutné kožu do niekoľko minút natrieť vhodným hydratačným krémom, ktorý dodá 
pokožke nevyhnutné lipidy a pomáha obnovovať kožnú bariéru. Premasťovanie kože 
nielen v lete, ale počas celého roka, aj keď je koža bez prejavov, je kľúčom k udrža-
niu čo najdlhšej remisie ochorenia. V lete počas dovoleniek často robíme chybu, že 
používame sprchovacie gély, šampóny a telové krémy, ktoré sú pre nás pripravené 
v hotelovej izbe, avšak práve tie sú väčšinou parfumované, kožu vysušujú a dráždia.

Správnymi zásadami starostlivosti o atopickú kožu v lete dokážu pacienti predísť 
vzplanutiam ochorenia a leto si užiť. Pri ich dodržaní nám slnko dokáže pomôcť s po-
tlačením prejavov atopickej dermatitídy, čo dokazuje aj nižší výskyt tohto ochorenia 
v krajinách ktoré sú bližšie k rovníku. UV žiarenie používame aj v liečbe (tzv. fotote-
rapia) atopickej dermatitídy v jesenných a zimných mesiacoch. Fototerapia prebieha 
kontrolovane pod dohľadom dermatológa s presným nastavením hodnôt pre konkrét-
neho pacienta. 

So slnkom, dobrou náladou a dovolenkami klesá aj hladina stresu, sme uvoľnenejší 
a zlepšuje sa aj stav našej kože. Pre tých, ktorým sa aj napriek dodržiavaniu všetkých zá-
sad, lokálnej a doteraz dostupnej celkovej liečbe, ekzém stále nezlepšuje, majú stredne 
ťažkú až ťažkú atopickú dermatitídu, prináša toto leto úžasnú správu a novú nádej. Už aj 
pre slovenských pacientov prichádza možnosť biologickej liečby, ktorá cielene inhibuje 
zápalové dráhy. V zahraničí sa táto liečba využíva už niekoľko rokov, a pomáha pacien-
tom s najťažšími formami atopického ekzému na celom svete. Bude možné o ňu žiadať 
od 1. júla 2021 na väčších kožných klinikách a oddeleniach naprieč Slovenskom v tzv. 
centrách pre biologickú liečbu. Konzultujte svojho kožného lekára, opýtajte sa ho na 
možnosti liečby pre vás a užite si leto podľa vašich predstáv.

Článok podporený spoločnosťou sanofi-aventis, s.r.o.
Einsteinova 24, 851 01 Bratislava, www.sanofi,sk

MAT-SK-2100442 – 1.0 – Dátum vypracovania:06/2021.
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"Chronický zápal je už dlho spájaný so zvýšeným rizikom srdcového infarktu 
a cievnej mozgovej príhody," uviedol Kevin Campbell, internista a kardiológ spoloč-
nosti Cano Health sídliacej na Floride. Podľa neho môže zápal poškodiť tepny, čo vedie 
k upchatiu alebo hromadeniu plakov vo vnútri krvných ciev, ktoré dodávajú krv do 
srdca. Keď sa prietok krvi do srdca spomalí alebo preruší, zvyšuje sa riziko infarktu.

Podľa Národnej nadácie pre psoriázu týmto kožným ochorením trpia dve až tri 
percentá svetovej populácie. Spravidla spôsobuje červené, svrbiace šupinaté škvrny 
na koži, najčastejšie postihujúce dolnú časť chrbta, lakte, kolená, nohy, chodidlá, po-
kožku hlavy, tvár a dlane. Môžete tiež spozorovať suchú popraskanú pokožku, ktorá 
môže krvácať alebo svrbieť. Ochorenie má tendenciu prichádzať v cykloch, pričom 
jeho výskyt vyvolávajú infekcie, počasie, stres, alkohol a niektoré lieky. Aj keď na 
psoriázu neexistuje žiadny liek, dá sa s ňou bojovať. Je však dôležité preskúmať ved-
ľajšie účinky potenciálnej liečby. 

Min Chen, autor novej štúdie a profesor na Čínskej akadémii lekárskych vied, tvr-
dí, že pri liečbe pacientov so psoriázou je dôležité brať do úvahy riziko kardiovasku-
lárnych chorôb. "Niektoré z liekov na psoriázu môžu zvyšovať riziko týchto chorôb, 
zatiaľ čo iné ich môžu znižovať," vysvetlil. V záverečnej správe sa píše, že niektoré 
spôsoby liečby psoriázy, ako sú inhibítory alfa faktora nekrózy nádorov a metotrexát, 
môžu znížiť dlhodobé riziko infarktu u pacienta. Iné, podobne ako niektoré inhibítory 
interleukínu, však toto riziko zvyšujú. V niektorých prípadoch liečba psoriázy totiž 
môže vyvolať nepravidelnú hladinu cholesterolu, ktorá môže zapríčiniť kôrnatenie 
cievy a zvýšiť pravdepodobnosť infarktu.

/zdroj Topky, internet/

Epidemiológ upozorňuje na ďalší,
menej známy príznak nákazy Koronavírusom

LONDÝN – Britský epidemiológ Tim Spector 
vedie aplikáciu ZOE COVID Symptom Study. 
Pacienti sa môžu zaregistrovať a nahlásiť prízna-
ky, ktorými sa u nich prejavila koronavírusová 
infekcia. Štúdia iba nedávno odhalila ďalší, nie 
až tak známy symptóm ochorenia COVID-19. 

Ilustračné foto 

Genetický epidemiológ z King’s College v Londýne poukázal na ďalší príznak 
koronavírusovej infekcie, ktorý doteraz nebol až tak veľmi známy. Označil ho ako 
"covid jazyk".

Pozor na tento jav na KOŽI!
Ak ho zbadáte, je vyššie riziko, že dostanete infarkt

MIAMI – Na vlastné oči nevidíte žiaden zo svojich 
orgánov, okrem toho najväčšieho, svojej pokožky. 
Dobrou správou však je, že tá vám môže pomôcť 
zistiť, čo sa vo vašom tele skutočne deje. Podľa no-
vej štúdie môže dokonca naznačovať, aké zdravé 
je vaše srdce. 

Ilustračné foto 

Aj keď pravidelne kontrolujete a vnímate svoje telo, nikdy si nemôžete byť sto-
percentne istí, či je naozaj všetko v poriadku. V takom prípade je dobré pozorovať 
svoju kožu, na ktorej sa veľmi často odzrkadľuje zdravotný stav. Ako informuje nová 
štúdia, práve naša pokožka totiž môže napovedať, či je vaše srdce zdravé. Experti 
okrem toho ešte zistili, že bežné kožné ochorenie zvyšuje riziko srdcového infarktu. 

Psoriáza je ochorenie kože, ktoré, ako sa ukázalo, má tiež súvislosť s kardiovasku-
lárnym zdravím. Podľa výskumu zverejneného 5. marca v časopise Chinese Medical 
Journal je psoriáza nezávislým rizikovým faktorom pre srdcovo-cievne ochorenia. 
Je tiež spojená so zvýšeným rizikom závažných nepriaznivých kardiovaskulárnych 
príhod, ako sú infarkty. Predchádzajúca štúdia z roku 2006 publikovaná v časopise 
Journal of the American Medical Association identifikovala, že u pacientov so psori-
ázou bola až trikrát vyššia pravdepodobnosť infarktu ako u ľudí bez kožného ochore-
nia. Stalo sa tak po tom, čo vedci analyzovali päťročné údaje od zhruba 700 000 ľudí.

 Ilustračné foto Ilustračné foto 

Psoriáza tiež spôsobuje nadmernú reakciu vášho imunitného systému a spôsobuje 
zápal v tele. Bohužiaľ, tento zápal môže ovplyvniť aj vaše srdce.
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Slovensko podľa AOPP nemá záujem  
o inovatívnu liečbu

Bratislava 28.05.2021
Analytik Martin Smatana a Asociácia inova-
tívneho farmaceutického priemyslu (AIFP) 
poukazujú na to, že na Slovensko vlani pri-
budol len jeden inovatívny liek na liečbu on-
kologických ochorení. M. Smatana zároveň 
hovorí o tom, že situácia by sa mohla zmeniť. 
Ako vidíme dostupnosť inovatívnych liekov  
v AOPP?

Je to, žiaľ, realita, že Slovensko je v Európe vnímané ako štát, ktorý nemá záujem 
o inovatívnu liečbu. Pacienti s onkologickými diagnózami nemajú často k dispozícii 
inovatívne lieky ani v neskorších líniách liečby. Pritom Európa už mnohé z nich po-
užíva ako štandard v prvej línii. Zároveň je potrebné povedať, že nevidíme nateraz 
záujem ministerstva niečo na tom zmeniť. Aj práve predložený návrh zákona do hos-
podárskej rady vlády o Národnom inštitúte pre hodnotu a technológie v zdravotníctve 
tak, ako bol navrhnutý, neprinesie pre pacienta žiadne zlepšenie. Naopak prinesie 
ďalšiu brzdu do už aj tak veľmi pomalého procesu. Slovenskí pacienti sú v pasci by-
rokracie a nezáujmu o inovácie zo strany Ministerstva a na druhej strane je stále čas-
tejšia situácia, že na našom trhu sú nedostupné aj staršie, tzv. základné onkologické 
lieky. Ale nevzdávame sa a bojujeme za každého pacienta a za každú prínosnú liečbu.
Pri mnohých diagnózach, a nie len onkologických – napríklad alergie, autoimunitné 
ochorenia ako reuma, psoriáza, IBD – neliečime pacientov ani dostupnými a plne 
hradenými „starými“ liekmi. Kategorizačný zoznam sa tvári veľmi „optimisticky“ 
– je tam veľa plne hradených a účinných liekov – vrátane biologických a biosimilár-
nych, ale systém je nastavený tak, aby lekárov nemotivoval, ba skôr demotivoval, aby 
ich nepoužívali, pretože zdravotníctvo je podfinancované. Centrá biologickej liečby, 
namiesto toho, aby sa budovali a posilňovali ako centrá excelentnosti, postupne ru-
šíme. Bodovník výkonov nezohľadňuje vyššiu náročnosť nastavenia a monitoringu 
pacientov, napríklad na systémovú imunoterapiu alebo na biologickú liečbu a ako 
finančne výhodnejšiu voľbu ponecháva lekárom symptomatickú a toxickejšiu liečbu. 
Pacient neprofituje z liečby tak ako by mohol a mnohých tak čaká kratší a aj menej 
kvalitný život, než by mohli mať s účinnejšou a bezpečnejšou liečbou. Poisťovne 
a ministerstvo opakovane riešia rôzne kvóty na biosimilárne lieky a nemedicínske 
switche pacientov, namiesto toho, aby motivovali lekárov k začatiu modernejšej, 
účinnejšej a menej toxickej liečby. Klinické štúdie pri súčasne nastavených podmien-
kach pomaly zo Slovenska zmiznú a s nimi zmizne aj šanca na vyliečenie množstva 
ťažkých pacientov a na vzdelávanie lekárov v rámci štúdií.

Túto informáciu zverejnil na Twitteri spoločne s fotografiou jazyka nemenované-
ho pacienta posiateho pľuzgiermi a škvrnami. Spector zároveň poznamenal, že tento 
príznak nie je uvedený na žiadnom z oficiálnych zoznamoch. 

Na dermatologické problémy ústnej dutiny ako na sprievodný jav koronavírusovej 
nákazy zatiaľ neupozornilo ani americké Centrum pre kontrolu a prevenciu chorôb 
(CDC) a ani Svetová zdravotnícka organizácia (WHO). Odborník sa však domnieva, 
že práve "covid jazyk" by mohol ľudí zavčas upozorniť, že sú infikovaní a mali by 
zostať v izolácii. 

"U jedného z piatich pacientov sa čoraz častejšie prejavujú príznaky, 
ktoré nie sú na oficiálnych zoznamoch. Patria sem napríklad aj kožné 
vyrážky," uviedol Spector, pričom poukázal aj na rastúci počet pacientov, 
ktorým sa ochorenie COVID-19 prejavilo vredmi v ústach. "Ak trpíte tým-
to ojedinelým príznakom a navyše pociťujete bolesť hlavy alebo únavu, 
tak určite zostaňte doma," doplnil.

Pozitívne testované osoby na koronavírus majú možnosť zaregistrovať sa do apli-
kácie ZOE COVID Symptom Study a nahlásiť akékoľvek príznaky, ktoré sprevádzajú 
ich priebeh ochorenia. V súčasnosti do nej prispieva viac ako 4,5 milióna ľudí, čo 
z nej robí jednu z najväčších štúdií zameraných na COVID-19. Nie je to však po prvý 
raz, kedy sa nový koronavírus spájal s problémami ústnej dutiny. Výskum publiko-
vaný v časopise Nature Evidence-Based Dentistry v júni 2020 uviedol prípady troch 
covid pacientov, ktorým sa vytvorili vredy v ústach. Ďalšia štúdia publikovaná v časo-
pise JAMA Dermatology sa zamerala na 21 pacientov, ktorí po nakazení spozorovali 
na svojom tele kožné vyrážky a šiesti z nich mali vyrážky aj na vnútornej strane úst. 

/zdroj Topky, internet/

foto z Heliosu č.1/2021
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vzdelávaniu pacientov formou Patient Empowerment seminárov a inicioval pacientske 
vzdelávanie na Slovenskej zdravotníckej univerzite od roku 2012, kde je odborným 
garantom. Pôsobí ako 1. viceprezident Asociácie na ochranu práv pacientov, štyri roky 
bol jeden z riaditeľov Európskeho pacientskeho fóra so sídlom v Bruseli. Dlhoročná 
prax v zdravotníctve, osobitne s onkologickými pacientmi a pedagogická prax ho pri-
viedli ku vzdelávaniu pacientov. Vo svojich prednáškach sa venuje významu adheren-
cie, t. j. spolupráci pacienta s lekárom a rešpektovaní liečebného režimu. Vysvetľuje 
nevyhnutnosť dodržiavania liečby a jej význam pre chorého človeka. Pozývame vás 
prečítať si rozhovor s PharmDr. Dominikom Tomekom, MPH, PhD., MSc.

Vyštudovali ste na Farmaceutickej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave, 
neskôr ste pôsobili na viacerých významných pozíciách. V súčasnosti, už tretie 
volebné obdobie, pôsobíte ako 1. viceprezident Asociácie na ochranu práv pa-
cientov. Ako ste sa dostali k práci s pacientmi a k ochrane ich práv?

Môj vzťah k pacientom a ich ochrane sa budoval roky. Vyzrievalo to vekom, 
osobnými tragédiami v rodine a ďalším štúdiom. Okrem FaF UK (odbor klinická 
farmácia) som študoval odbory príbuzné verejnému zdravotníctvu na SZU, Vysokej 
škole Svätej Alžbety a na Univerzite Clauda Bertranda v Lyone. Desaťročná práca 
na Ústave klinickej onkológie (dnes Onkologický ústav Svätej Alžbety) mi dovolila 
zblízka nahliadnuť do osudov onkologických pacientov a ich rodín, čo sú často tí naj-
zraniteľnejší pacienti. Počas pôsobenia na Katedre organizácie a riadenia farmácie na 
FaF UK ma ako prvý človek k práci s pacientmi viedol môj dlhoročný učiteľ a priateľ, 
vedúci KORF, prof. RNDr. Viliam Foltán, CSc. Neskôr ma k práci s pacientmi a k ich 
edukácii zase pritiahol prof. MUDr. Jozef Holomáň, CSc., prednosta Ústavu farma-
kológie, klinickej a experimentálnej farmakológie na Lekárskej fakulte SZU, kde 
učím dodnes. Jeho nástupca, teraz už na Katedre klinickej farmakológie, prof. MUDr. 
Jozef Glasa, PhD., pokračuje so zápalom v tejto ceste a spolu rozvíjame vzdelávanie 
pacientov na akademickej pôde vo forme akreditovaných kurzov Pacient a liek.

Stretávate sa u pacientov s rôznymi príbehmi. Mnohí sa vymykajú rôznym ta-
buľkám a štandardom vytvorených štátom či zdravotnými poisťovňami a nedo-
stávajú dostatočnú pomoc. Cítia sa títo pacienti ukrivdení?

Neviem či sa cítia ukrivdení, ale mnohí chronickí pacienti sa cítia opustení. Veľa 
príbehov je veľmi smutných. Na druhej strane sa ale denne stretávame s prejavmi 
nezištnej pomoci a súcitu a veľkého nasadenia zdravotníkov, vrátane farmaceutov. 
Bez toho by to tu už vôbec nefungovalo. AOPP de facto funguje ako pacientsky om-
budsman, ale doteraz nás štát v podstate nikdy nepodporil.

Vašu asociáciu tvorí takmer päťdesiat rôznych menších združení a neziskových 
organizácií, ktoré sa snažia pomáhať pacientom s rôznymi diagnózami. Prečo je 
podľa vás v dnešnej spoločnosti dôležité upozorňovať na tieto ochorenia?

Prístup pacientov k inovatívnej liečbe pacientov so závažnými diagnózami zatiaľ 
nekorešponduje s Programovým vyhlásením vlády v ktorom je uvedené, že „Vláda 
SR zlepší podmienky na vstup preukázateľne účinných inovatívnych liekov na náš 
trh“. Máme mediálne informácie o tom, že sa pripravujú legislatívne zmeny v oblasti 
liekovej politiky, že niektoré návrhy zákonov už sú takmer pripravené. Zatiaľ však ne-
boli s AOPP – pacientskou platformou prediskutované. Rovnako nemáme informácie 
o tom, ako chce Ministerstvo pokryť finančné náklady spojené so vstupom inovatív-
nych liekov tak, aby sa zlepšila ich dostupnosť a pacienti nemuseli bojovať o prežitie 
v rámci zbierok, úverov, samofinancovania liečby v zahraničí? Mnohí pacienti sa, 
žiaľ, inovatívnej, život zachraňujúcej liečby nedočkali. Niekoľko takýchto príbehov 
sme mali aj v rámci poradenstva. Za každým z nich je potrebné vidieť ľudskú bytosť, 
osobný príbeh a bolesť najbližších.

Vypracovali: prezidentka AOPP PhDr. Mária Lévyová, viceprezidenti AOPP,
PharmDr. Dominik Tomek, MPH, PhD., MSc. a MUDr. Mgr. Elena Marušáková, MBA

Naši politici a ich priority nie sú nastavené tak,
aby konali v prospech pacientov

Rozhovor
s PharmDr. Dominikom Tomekom, MPH, PhD., MSc.,  

1. viceprezidentom Asociácie na ochranu práv pacientov
20.05.2021

Začínal ako lekárnik – asistent, a potom vedúci lekárne. Niekoľko rokov pracoval 
v Ústave klinickej onkológie v Bratislave. Neskôr na Ministerstve zdravotníctva SR. 
V roku 1995 odišiel pracovať do zdravotných poisťovní, kde na rôznych pozíciách 
pôsobil až do roku 2009, kedy odišiel do Štátneho ústavu pre kontrolu liečiv. Od roku 
2010 sa venuje výlučne pedagogickej činnosti. Pôsobí ako odborný asistent na Lekár-
skej fakulte Slovenskej zdravotníckej univerzity (SZU) v Bratislave, predtým pôsobil 
aj na Farmaceutickej fakulte Univerzity Komenského (FaF UK) v Bratislave.

Získal atestácie z lekárenstva, nukleárnej farmácie, revíznej farmácie, z certifi-
kovanej pracovnej činnosti farmakoekonomika a z programu Market Access na uni-
verzite Claude Bertrand v Lyone. Zakladal odbor farmakoekonomiky na Slovensku, 
kde je odborným garantom vzdelávania v akreditovanom štúdiu farmakoekonomiky 
na Lekárskej fakulte SZU v Bratislave a podpredseda Slovenskej spoločnosti pre far-
makoekonomiku, o. z. SLS. V rokoch 2015 – 2016 pôsobil ako jeden z riaditeľov 
Medzinárodnej spoločnosti pre farmakoekonomiku a HTA so sídlom vo Washingto-
ne. Bol spoluzakladateľ a predseda predstavenstva Slovenskej agentúry pre hodnote-
nie zdravotníckych technológií SLOVAHTA, n. o.. Od roku 2010 sa aktívne venuje
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informácií a upozorňujeme pacientov, aby nehľadali alternatívne zdroje, ktoré sú za-
hltené falošnými správami a dezinformáciami. K téme očkovania sme už od začiatku 
prinášali overené a povzbudivé informácie, aby sme maximum pacientov informovali 
o rizikách a prínosoch očkovania a povzbudili ich, aby sa dali zaočkovať.

Aký máte názor na použitie neregistrovaných vakcín proti COVID-19?
Ja osobne a aj AOPP ako organizácia jednoznačne odporúčame očkovanie iba 

vakcínami oficiálne schválenými v EMA. Inak je nám jedno, aká je to vakcína, po-
kiaľ nemá kontraindikácie pre pacienta v závislosti od jeho diagnózy. Vydali sme 
k tomu aj oficiálne stanovisko. V predsedníctve AOPP sú samí vzdelaní ľudia vrátane 
zdravotníkov, ktorí majú zároveň svoju osobnú skúsenosť, čo je to žiť so závažnou 
chronickou diagnózou. Sme plne kompetentní posúdiť význam a riziká očkovania 
ako aj súvisiace regulačné procesy.

Chronickí pacienti od začiatku volajú po urýchlenom očkovaní, s nedostatkom 
vakcín sa stratégia očkovania zmenila podľa veku. Majú podľa vás v súčasnosti 
títo pacienti dostatočný prístup k očkovaniu? 

Nie, ešte stále nemajú dostatočný prístup aj napriek tomu, že sa to konečne zlepšu-
je. Opakovane sme osobne intervenovali na MZ SR, písali na ministerstvá i Úrad vlády 
a žiadali prednostne očkovať zdravotne ťažko postihnutých a ich opatrovateľov. Žiaľ, bez 
úspechu. Bol som doslova šokovaný nezáujmom, resp. nepochopením dôležitosti tohto 
kroku, a to aj zo strany MZ SR. Výsledkom je veľmi slabá zaočkovanosť tejto časti popu-
lácie, čo spolu so slabou mierou zaočkovanosti seniorov povedie k zbytočnej záťaži ne-
mocníc a k zbytočným stratám na životoch. Očkovanie je v boji s pandémiou najdôležitej-
ší nástroj. Opakovane zdôrazňujeme, že v prípade ochorenia COVID-19 je riziko úmrtia, 
obzvlášť pre našich pacientov, tak vysoké, že nemôžeme súhlasiť s odsúvaním, niekedy 
síce mladších, ale vysoko rizikových pacientov v poradovníku na očkovanie. Je taktiež 
veľmi dôležité, aby pre všetkých pacientov bola dostupná správna a adekvátna liečba.

Na Slovensku bolo doteraz vykonaných vyše 33,5 milióna antigénových a PCR 
testov na zistenie ochorenia COVID-19, čo predstavuje obrovskú sumu peňazí. 
Mnohí testovaciu stratégiu odsudzovali, ďalší hovorili, že by sme za to mohli 
mať desať nových nemocníc. Z hľadiska dlhodobého vývoja, ako hodnotíte ce-
loplošné testovania, malo to zmysel?

Podľa vyjadrenia premiéra Hegera sa minulo na testovanie okolo pol miliardy 
eur a identifikovalo sa pri tom 400-tisíc pozitívnych prípadov. Neviem posúdiť va-
liditu výsledkov – niektorí odborníci spochybňujú hlavne antigénové testy, ani efekt 
testovania pri potláčaní pandémie, takže túto stratégiu nespochybňujem. Viem ale 
iste, že za túto sumu by sme vedeli „nakúpiť“ obrovské množstvo zdravotnej starost-
livosti a celkom iste zachrániť tisíce životov. Určite si viem predstaviť, že za zlomok 
tejto sumy sa dali zriadiť a zaplatiť mobilné očkovacie tímy a všetci zdravotne ťaž-
ko postihnutí aj s ich opatrovateľmi a osamelí seniori mohli byť dávno zaočkovaní

My pomáhame predovšetkým organizáciám, ktoré združujú pacientov s chronic-
kými ochoreniami. Často so svojím ochorením, ktoré býva aj ich utrpením, žijú od 
mladosti do staroby aj desiatky rokov. Na Slovensku máme akú – takú sieť zdravotníc-
kych zariadení, nemocníc a ambulancií, ktorá ale zastaráva, lebo sa do nej prakticky 
neinvestuje, a celé zdravotníctvo personálne upadá. Dlhodobá a následná zdravotná 
starostlivosť je úplne rudimentárna, domáce ošetrovanie vrátane ADOS neboli pod-
porované, na hospice a dôstojné umieranie môžeme na Slovensku zabudnúť. Títo pa-
cienti a ich rodiny sa často združujú vo svojich špecifických organizáciách – napríklad 
mňa nominovalo do predsedníctva AOPP Združenie občanov Slovenska postihnutých 
epilepsiou – AURA. Takéto občianske združenia sa pokúšajú aspoň trochu suplovať 
to, čo štát hrubo desaťročia zanedbáva. My v AOPP im v tom pomáhame v nadstav-
be – sledujeme legislatívu, vyjednávame s poisťovňami a na ministerstve a podobne.

AOPP oslavuje 20 rokov. 
Čo považujete za najväčší úspech asociácie za tie roky?

AOPP bola založená v roku 2001 – v tom roku vláda Slovenskej republiky prijala 
oficiálne aj Chartu práv pacientov a začala ju postupne implementovať do zákonov. 
Postavenie a pôsobenie AOPP sa pochopiteľne po 20 rokoch nepretržitej práce rozší-
rilo, posilnilo a skvalitnilo. Snažíme sa aktívne vstupovať do prípravy zákonov tak, 
aby boli zohľadnené pacientske návrhy pri schvaľovaní, implementácii a následnej 
kontrole realizácie v praxi a ich dopadov na pacientov. Počas jedného mesiaca sa na 
našu organizáciu obráti približne 50 občanov/pacientov s prosbou o radu a pomoc. Po-
radenstvo poskytujeme bezodplatne, telefonicky, osobne a písomne. Naše hlavné ciele 
boli a sú zamerané na presadzovanie zmien v zákonoch v prospech pacientov, posky-
tovanie právneho poradenstva v oblasti zdravotnej a sociálnej starostlivosti, vzdelá-
vanie, mapovanie potrieb pacientov. Sme členmi medzinárodných pacientskych or-
ganizácií – Európskeho Pacientskeho Fóra v Bruseli – EPF, International Alliance of 
Patients Organisations v Londýne – IAPO, Rady vlády pre neziskové organizácie, ko-
mory Mimovládnych neziskových organizácií MNO. Postavenie a situácia chronicky 
chorých pacientov sa však napriek našej 20-ročnej usilovnej práci zásadne nezlepšila. 
To ale nie je naša chyba, naši politici a ich priority nie sú nastavené tak, aby konali 
v prospech pacientov.

Mení sa podľa vás správanie pacientov voči zdravotníkom? Dôverujú pacienti 
počas pandémie zdravotníckemu personálu viac ako predtým?

Neviem, či sa dôvera v čase pandémie zvyšuje, nemáme k tomu urobený prieskum, 
ale vzhľadom k zhoršenej dostupnosti zdravotnej starostlivosti počas pandémie, mno-
hým ambulanciám zatvoreným, preťaženým telefónom by som to nepredpokladal. 
Mnohí pacienti iba ťažko rozlíšia objektívnu nedostupnosť svojho lekára od iných 
dôvodov. Kde sa ale situácia určite zlepšuje je vzťah k verejnému zdravotníctvu, 
hygienikom a očkovaniu. Naša internetová stránka a Facebook sú pre mnohých pa-
cientov primárny zdroj informácií. Pokrývame preto zodpovedne oficiálne zdroje
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trend rastu nákladov na lieky bol prerušený novelizáciou zákona v decembri 2011. 
V súčasnosti je lieková politika – najviac asi prítomná v kategorizácii liekov – dis-
kriminačná voči veľkým skupinám pacientov a Slovensko čoraz viac zaostáva aj vo 
farmakológii voči svetu. Tým nemyslím iba nedostupnosť najnovších inovatívnych 
liekov ako napríklad génová terapia. Pri mnohých diagnózach – napríklad alergie, 
autoimunitné ochorenia ako reuma, psoriáza, IBD – neliečime ani dostupnými a plne 
hradenými „starými“ liekmi. Kategorizačný zoznam sa tvári veľmi „optimisticky“ 
– je tam veľa plne hradených a účinných liekov – vrátane biologických a biosimi-
lárnych, ale systém je nastavený tak, aby lekárov nemotivoval, ba skôr demotivoval 
(hlavne finančne), aby ich nepoužívali. Centrá biologickej liečby, namiesto toho, aby 
sa budovali a posilňovali ako centrá excelentnosti, postupne rušíme. Bodovník výko-
nov nezohľadňuje vyššiu náročnosť nastavenia a monitoringu pacientov, napríklad 
na systémovú imunoterapiu alebo na biologickú liečbu a ako výhodnejšiu voľbu po-
necháva lekárom symptomatickú a toxickejšiu liečbu. Výhodnejšiu samozrejme pre 
lekára, ale už nie pre pacienta, ktorého čaká kratší a aj menej pekný život, než by 
mohol mať s účinnejšou a bezpečnejšou liečbou. Poisťovne a ministerstvo opakovane 
riešia rôzne kvóty na biosimilárne lieky a nemedicínske switche pacientov, namiesto 
toho, aby motivovali lekárov lepším ohodnotením výkonov začať modernejšiu, účin-
nejšiu a menej toxickú liečbu. Klinické štúdie pomaly zo Slovenska zmiznú a s nimi 
zmizne aj šanca na vyliečenie množstva ťažkých pacientov a na vzdelávanie lekárov 
v rámci štúdií.

Čo AOPP očakáva od nového ministra zdravotníctva?
Novému ministrovi sme písali už 6 apríla. Slovenské zdravotníctvo je dlhodobo 

v krízovom stave a pacienti dnes patria k tým najohrozenejším skupinám obyvateľov, 
čo súčasná pandémia ešte zhoršila. Budeme žiadať naplnenie Programového vyhlá-
senie vlády v časti zdravotníctvo do praxe a chceme byť pri tom. V záujme pacientov 
očakávame reformy, v ktorých bude pacient v centre záujmu a snáh ministra a minis-
terstva. V súčasnosti sa v slovenskom zdravotníctve realizuje množstvo zmien, ktoré 
naša pacientska platforma podporila. Sústrediť sa na boj s ochorením COVID-19 len 
v nemocniciach nestačí. Ambulantný sektor bol v dôsledku pandémie odsunutý na 
druhú koľaj a už rok sa zmieta vo veľkom chaose aj napriek tomu, že mal byť pre 
nás kľúčový. Pozorne sledujeme aj iniciatívu na zriadenie nezávislej HTA agentúry 
(Health technology assessment). Táto inštitúcia musí sledovať na prvom mieste zvý-
šenie zdravotných prínosov pre pacienta, čo nateraz navrhované znenie zákona nere-
flektuje. Rovnako je dôležité posilniť postavenie pacientskych organizácií pri tvorbe 
legislatívy a zabezpečiť ich nezávislé financovanie.

Tento rok oslávite 65. narodeniny. Čo vás život naučil a čo môžete odkázať mlad-
ším kolegyniam a kolegom?

Bilancovať moju prácu by bolo na dlho. Myslím si ale, že aj my farmaceuti sme 
často zbytočne skromní, a preto poviem, že sú obdobia mojej kariéry, na ktoré som 

Vo svojich prednáškach sa venujete významu adherencie pacienta s lekárom 
a lekárnikom. Vysvetľujete nevyhnutnosť dodržiavania liečby a jej význam pre 
chorého človeka. Ako vnímate vzťah pacient – lekárnik? Vnímajú podľa vás pa-
cienti dostatočne potrebu lekárnika v systéme zdravotnej starostlivosti? Mohol 
by podľa vás lekárnik ešte viac pomôcť pri liečbe chronických pacientov zvýše-
ním jeho kompetencií? Ako?

Pacienti, až na výnimky, nevnímajú potrebu lekárnika. Žiaľ, pretože to škodí sys-
tému, ale aj pacientom. Posledných 10 rokov sa venujem intenzívne edukácii pacien-
tov. Učím ich jednu zásadnú vec. Tak ako majú svojho všeobecného lekára, gyneko-
lóga alebo iného špecialistu – mali by mať aj svojho lekárnika, resp. svoju lekáreň. 
Žiadny lekár – obvodný ani špecialista, nemal taký prehľad o vašej liečbe, ako váš 
lekárnik, ku ktorému chodíte so všetkými receptami a kupujete si u neho všetky voľ-
nopredajné lieky a podpornú liečbu. S postupným nabiehaním ezdravia sa táto potreba 
akoby trochu zmierňuje, ale som presvedčený, že lekáreň a lekárnik budú stále viac 
v mnohých regiónoch predstavovať najdostupnejšiu formu zdravotnej starostlivosti. 
Moje časy za lekárnickou tarou sa datujú ešte do socializmu, ale kontakt s pacientmi 
bola tá časť práce, ktorá ma najviac napĺňala. Lekárnik by jednoznačne mohol a mal 
pomáhať manažovať pacientovu liečbu. Pandémia COVID-19 predstavovala jedineč-
nú príležitosť, ako zvýšiť význam lekární pri poskytovaní zdravotnej starostlivosti. 
Príklady sú aj v Európe. Vo Veľkej Británii ku 24. marcu 2021 v lekárňach zaočkovali 
1.7 milióna pacientov. Nesledujem až tak dianie vo farmácii, ale mám pocit, že aj 
túto dramatickú šancu viac presadiť lekárenstvo sme asi premeškali. Ale budem rád, 
ak sa mýlim. Slovenská medicína ani farmácia nemá silných lídrov. Ak sa pozriete 
na posledných 30 rokov, kto sú alebo boli vodcovia v medicíne alebo farmácii, ktorí 
by kreovali systém, búrali bariéry a nebojácne oponovali politikom? A samozrejme, 
bojovali za pacientov? Sme večne v defenzíve a nemáme čas na veľké zmeny. My sme 
v AOPP mali šťastie, za veľa vďačíme trom silným ženám – prezidentkám. Pani Eva 
Madajová, Katarína Kafková a Mária Lévyová spravili z AOPP významnú a rešpekto-
vanú organizáciu – samozrejme v spolupráci s množstvom obetavých a rozhľadených 
ľudí. Som rád, že som pri tom mohol byť.

Čo si myslíte o liekovej politike na Slovensku? A ako by mali lekárnici ovplyvňo-
vať liekovú politiku?

V 90. rokoch som sa z pozície generálneho riaditeľa Sekcie farmácie na MZ SR, 
a potom ako zástupca poisťovní v kategorizačnej komisii podieľal na budovaní zák-
ladov liekovej politiky. Niektoré roky boli divoké – náklady na lieky rástli aj o de-
siatky percent ročne a zároveň rástli dlhy v systéme, druhotná platobná neschopnosť 
sa šírila aj na distribútorov a lekárne. Rozdelila sa republika – kamióny s liekmi vrá-
tane inzulínu stáli na hraničných priechodoch, ktoré zo dňa na deň vyrástli a kom-
plikovali dovoz liekov. Vtedajší rast nákladov na lieky bol prirodzený, odstraňoval 
bariéry a riešil krivdy komunistického zdravotníctva, kedy sa zahraničné lieky do-
vážali hlavne pre nomenklatúrne kádre a ich rodiny. Tento, pre pacientov pozitívny, 
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Klub Humenné, športové hry

Stalo sa už tradíciou, že sa stretávame aj s rodi-
nami pri športových hrách v prírode. Každý rok 
je to na inom mieste nášho okresu a jeho okolia, 
aby sme lepšie spoznali jeho zaujímavosti. Tento 
rok sme navštívili hrad Čičva, ktorý patrí k sused-
nému okresu Vranov nad Topľou. Ešte pod hra-
dom sa z informačnej tabule dozvedáme o histórii 
panstva a jeho poddaných. Cesta na hradný kopec 
vedie lesnou cestičkou v dosť náročnom teréne. 
Ale pohľad z vrcholu hradu na celé okolie stojí za 
tú námahu. A potom dobre padlo aj občerstvenie 
a malá "svačinka" z domácich zásob.

Športové hry mali tri disciplíny: beh cez 
prekážky, hod drevom na cieľ a vedomost-
ný kvíz o našom meste a okolí. A keďže 
všetko to bolo robené formou zábavy, aj 
vecné ceny si súťažiaci žrebovali. 

Zakončením nášho výletu bola spoločná opekačka, 
pri ktorej sme si zaspievali naše krásne pesničky.
Takáto naša aktivita je skvelou príležitosťou, aby sa 

stretli nielen členovia 
klubu, ale aj ich rodin-
ní príslušníci. Prispieva 
to k vytváraniu nových 
priateľstiev medzi ce-
lými rodinami. Ďakujeme mestu Humenné, ktoré nám 
poskytlo dotáciu na zabezpečenie občerstvenia a cien do 
súťaží. Dúfam, že vďaka zaužívaným karanténnym opat-
reniam a očkovaniu tento rok bude lepší ako ten minulý 
a my sa ešte stretneme na nejakej spoločnej akcii. Tak si 
všetci držme palce a hlavne – buďme všetci zdraví.

Marta Zobínová

hrdý a rád na to spomínam. Obdobie vo vedúcej pozícii na MZ SR bolo vďaka di-
vokým 90-tym rokom náročné, niekedy až adrenalínové, ale bola to nenahraditeľná 
škola života. V zdravotných poisťovniach som sa veľa naučil, práca v ŠÚKL je pre 
farmaceuta vždy zážitok. Veľmi rád učím, a preto môj pobyt na farmaceutickej a teraz 
na lekárskej fakulte bol vždy radosťou. Vďaka mojej dlhoročnej vedeckej a publikač-
nej práci mám Hirschov citačný index 8, čo v našich skromných univerzitných pome-
roch nie je až tak málo. Vďaka vede a škole som spoznal svet – dva roky som chodil 
do Washingtonu ako jeden z riaditeľov ISPOR-u – Medzinárodnej organizácie pre 
farmakoekonomiku a HTA a štyri roky som chodil do Bruselu ako jeden z riaditeľov 
Európskeho pacientskeho fóra.

Aké máte ešte plány, projekty, do budúcnosti?
Veľké. Ale to je základ aktívneho života – veľké plány, ktoré vás tak pohltia, že 

zabúdate na postupné pribúdanie veku. Farmakoekonomiku a HTA, ktoré som na Slo-
vensku budoval ako jeden zo zakladateľov tohto odboru, sledujem už skôr pasívne, 
toto som prenechal mladším.

Vzdelávanie pacientov je veľký projekt – naša spoločnosť, zdravotníctvo a politi-
ka potrebujú vzdelaných pacientov, ktorí budú rovnocenne s politikmi a zdravotníkmi 
rozhodovať o stratégiách, formách a financovaní nášho zdravotníctva a sociálnych 
vecí. Musí to byť celoživotné vzdelávanie, akreditované na akademickej pôde, podob-
ne ako u lekárov a farmaceutov.

Práva a ochrana pacientov je nikdy nekončiaca práca. V tomto je Slovensko ešte 
stále rozvojovou krajinou. Všetci majú plné ústa pacientov, ale v praktickom živote 
panuje ľahostajnosť až neúcta k pacientovi, jeho právam a potrebám. A sme v tom 
všetci – zdravotníci, politici, úradníci, až po ministrov zdravotníctva a financií, po-
slancov a premiérov. Len pre ilustráciu – Ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodiny 
rozdelí ročne viac ako milión eur na podporu tretieho sektora vo svojej oblasti. Minis-
terstvo zdravotníctva? Nula eur.

Telemedicína a jej rôzne formy – to je najnovší projekt, ktorému sa venujem. Dô-
vod je jednoduchý – personálna situácia v zdravotníctve sa zhoršuje tak dramaticky, 
že je nevyhnutné okamžité použitie každej vhodnej formy telemedicíny, ktorou sme 
schopní uľahčiť, skvalitniť alebo nahradiť prácu zdravotníkov, aby sme aspoň trochu 
nahradili výpadok zdravotníkov a uľahčili život pacientom.

Ďakujem za rozhovor!
________________________________________
Zdroj: https://unipharma.sk/nasi-politici-a-ich-priority-nie-su-nastavene-tak-aby-konali-v-
-prospech-pacientov/ 
Tento rozhovor bol publikovaný v časopise Lekárnik 5/2021 na stranách 8 – 10. 
Spracoval: Mgr. Ján Zošák
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V roku 2020 sa členovia Bratislavského klubu stretli na tradičnom Trojkráľovom po-
sedení, potom nám oznámili z Primaciálneho paláca, že z dôvodu pandémie Covid-19 
nám rušia našu aprílovú výročnú schôdzu. Po miernom uvoľnení 
opatrení sme v lete stihli ísť na Komárňanské hradby, či navští-
viť Nitriansky hrad. Od októbra začala covid pandémia napl-
no a museli sme opäť odvolať všetky ďalšie plánované akcie 
Spoločnosti a aj naše, klubové. 
Stretli sme sa teda takmer po desiatich mesiacoch. Nevideli a 
nepočuli sa, to nám veľmi chýbalo, pretože socializácia chýbala 
nielen deťom, ale aj nám, poniektorým seniorom. Nadišiel teda deň 
"D" naše prvé tohtoročné stretnutie, kedy sa už na terasách dá sedieť. V tomto jarnom 
období mávame náš celoslovenský "Deň kože – deň dotykov". Plánovaný celosloven-
ský v Prešove sme museli, tak ako i v minulom roku zrušiť, pretože do 18. mája 2021 
platil núdzový stav. Postupne prichádzali prví odvážlivci. Privítal nás Jozef, predseda 
BA klubu na krytej terase reštaurácii Hyde Park, v príjemnom prostredí v centre mesta. 
Rozdali sme si darčeky – rúško s červenou bodkou. Zaspomínali si na našu pani prezi-
dentku Terku Hurbaničovú, ktorá nás nečakane opustila 20. marca a jej manžela, nášho 
člena Ľudovíta, ktorý zomrel o dva týždne neskôr. A, ako to už na takýchto stretnutiach 
býva, niektorí aj pracovali... Zdenka, Zuzka a pridal sa i Jozef. Pri družnej debate sme 
čo to vypili ako aj ochutnali špeciality tunajšej kuchyne. Vedúca reštaurácie nám pri-
pravila tiež prekvapenie v podobe úžasného domáceho koláčika. Členovia BA klubu 
si dali úlohu, zorganizovať letnú akciu. Informácie u predsedu klubu. Čas neúprosne 
plynul a nám zostávalo už sa len rozlúčiť, popriať si veľa zdravia a do skorého videnia. 

BA klub

Bratislava 14. máj 2021
Deň kože – deň dotykov

Pozvánka od nášho predsedu Jozefa Vándáka nás milo 
prekvapila a hlavne potešila. 

Nakoľko sa pandemická situácia zmierňuje, vďaka čomu 
môžu naše klubové aktivity postupne a pomaly opäť ožívať 
budeme môcť mať aj malé klubové stretnutia...

V mesiaci máj si každoročne od roku 2002 pripomí-
name našu unikátnu celoslovenskú akciu "Deň kože, deň 
dotykov". Pri tejto príležitosti, aj keď je situácia sťaže-
ná, nás Výbor Bratislavského klubu SPaA SR pozýva na krátke stretnutie dňa 14. 

mája 2021 o 14:30 na terasu reštaurácie 
HYDE PARK HOSTEL DVOR PUB. 
Prosíme zúčastnených, aby dodržiavali 
stanovené opatrenia aktuálne platným 
uznesením Vlády SR odporučeniami 
pre pobyt na letných terasách. Na tera-
su vstupujte s nasadeným rúškom alebo 
respirátorom. Rúško či respirátor si zlož-
te len na čas, ktorý je nevyhnutný. Inak 
ho majte na tvári stále nasadené. 

Tešíme sa na stretnutie...
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Po srdečnom zvítaní sa a krátkom oficiálnom privítaní na Portáši sa mohli za-
čať všetky obľúbené športové súťaže. Počasie nám prialo, iba občas pri hode ping-
pongovou loptičkou alebo cedečkom zafúkal svieži vietor. Pri súťažiach nechýbala 
výborná nálada a radosť zo spoločného priateľského stretnutia. Po ukončení súťaží 
a následnom vyhodnotení súťaží boli prvým trom víťazom odovzdané plakety, ostat-
ným súťažiacim rozdali čokoládové medaile. Náš Ferko Maco daroval prezidentovi 
a viceprezidentke českej spoločnosti darčekové bodkované šálky. Majka Cetkovská 
venovala českým priateľom malú pozornosť, slovenské ovčie pareničky. Prezident 
SPAE ČR Josef Pohůnek odovzdal krásne pamätné poháre predsedovi BA klubu Jož-
kovi Vandákovi za dlhoročnú spoluprácu a vďaku za pomoc pri organizovaní “Por-
táša”, tiež Ferkovi Macovi za vytrvalosť a účasť na všetkých doterajších výstupoch 
na Portáš. Nezabudli sme ani na spoločné fotenie, po ktorom sme sa pešo presunuli 
k Horskému hotelu Kohútka. Tam sme si každý podľa svojho výberu pochutnali na 
tamojších špecialitách. S pocitom príjemne stráveného dňa sme sa pozvoľna rozišli. 
Čo dodať na záver? Veľké poďakovanie patrí organizátorom z Čiech aj zo Slovenska 
a tiež všetkým, ktorí svojou účasťou prispeli k úžasnej a nezabudnuteľnej atmosfére 
vydareného podujatia. 

Tešíme sa na pokračovanie jedinečnej akcie
s priateľmi z Čiech a Moravy!

Ať žije Portáš 2022!
Přátelé, připojuji se k poděkování všem účastníkům. Děkuju obzvláště Jožkovi 
Vandákovi za přípravu soutěží. Vítěze soutěži jsme ocenili předáním pohárů,  

též medailí a kdo nevyhrál, dostal aspoň čokoládovou medaili. Josef Pohůnek. 
Ať žije Portáš 2022!

Medzinárodný výstup na Portáš 12. jún 2021

Keď nám do života vstúpil COVID-19 a s ním obmedzenia s ktorými sme sa muse-
li naučiť žiť, nemohli sme sa ani stretávať a ani jubilejný XX. ročník Medzinárodného 
výstupu na Portáš sa v roku 2020 neuskutočnil. Netrpezlivo sme sledovali pandemic-
kú situáciu. Keďže sa covidové opatrenia začali uvoľňovať, usporiadatelia SPAE ČR 
a SPaA SR zorganizovali na 12. júna 2021 neuskutočnený 20. a tohtoročný 21. ročník 
úžasnej spoločensko-turistickej akcie “Medzinárodný výstup na Portáš“, samozrejme 
za dodržiavania všetkých odporúčaných bezpečnostných Covid opatrení. Zo Sloven-
ska na akciu prišlo 14 členov z Považskej Bystrice, Banskej Bystrice, Martina, Lip-
tovského Mikuláša a z Bratislavy. Nechýbal skalný účastník Ferko Maco, ktorý bol 
doteraz na každučkom výstupe. Z Čiech a Moravy bolo prítomných 16 členov.
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Foto z prvých akcií Klubu Lučenec Lučenec oslavuje 20-tku
Klub Lučenec oslavuje tento rok 20. výročie založenia Klubu SPaA SR. Zdá 

sa, že je to dlhá doba, no za ten čas sme prežili toho veľa. Začínali sme 22. februára 
2001 a bolo nás 20 členov. Za pomoc pri založení klubu ďakujeme pani Márii Cet-
kovskej z klubu Martin.

Na tomto prvom stretnutí pani MUDr. Mária Rešetárová privítala prítomných 
a vyjadrila svoj pozitívny postoj a osobnú podporu k vzniku klubov v Lučenci a v Pol-
tári. Na tejto ustanovujúcej schôdzi, náš hosť pani Cetkovská, referovala o činnosti 
jednotlivých klubov v iných okresoch. Stručne charakterizovala aktivity lekárov a ich 
podporu. Tak to bolo aj v Lučenci, kde naši dermatológovia podporili vznik klubu 
a tak pani Cetkovská – ktorá bola vtedy viceprezidentkou Výkonného výboru v BA – 
položili s pani Gilanovou základy vzniku klubu pre okresy Lučenec a Poltár. Na tomto 
stretnutí bol zvolený aj výbor pre obidva kluby. MUDr. Benediktyová informovala 
o stúpajúcej tendencii kožných ochorení.

Naše rady sa pekne rozširovali a mali sme úspech aj preto, že prednášky, ktoré sme 
organizovali, boli vždy pútavé a poučné, pretože odbornosť lekárov bola vždy na vyso-
kej úrovni. Pridŕžali sme sa významných dní v kalendári akcií: Deň kože – deň dotykov, 
Deň psoriázy... Naše aktivity úspešne pokračovali. Mali sme telocvik pod odborným 
vedením zdravotnej sestry, čo nám umožnilo riaditeľstvo nemocnice, za čo im patrí po-
ďakovanie, ako aj za bezplatné poskytovanie priestorov na naše klubové stretnutia. Na-
šou zásluhou dostala nemocnica kabínkový žiarič, ktorý slúži našim pacientom dodnes.

V letných mesiacoch sme navštevovali termálne kúpaliská. Teraz máme kúpalisko 
aj Rapovciach. Tomu sme veľmi radi, pretože má lepšiu vodu ako Podhájska a Welnes 
je v Rapovciach na vysokej úrovni.

Robili sme aj krátkodobé poznávacie zájazdy s cestovnou kanceláriou PN.s.r.o. 
Takto sme navštívili Paríž, Prahu, Krakov, Budapešť, Viedeň, soľnú jaskyňu Wieliczka, 
kúpele Červený Kláštor, Južné Čechy – hrady a zámky, Baťov kanál na Morave. Každý 
rok v októbri navštevujeme Turčianske Teplice na sedem dní. Rehabilitačného pobytu 
sa zúčastňuje do štyridsať členov. Okrem spomenutých akcií sme sa zúčastňovali pra-
covných stretnutí, ktoré usporiadal Výkonný výbor v BA. Každé dva roky sa ko Snem 
SPaA SR, na ktorom sa zúčastňujeme. Schvaľujú sa nové zákony s poisťovňami pre 
dobrý chod všetkých klubov. Vymieňame si nové poznatky o liečbe psoriázy – biolo-
gická liečba, či atopickej dermatitídy. Začali sme uskutočňovať celoslovenské Dni kože 
– dni dotykov. Po Martine, Humennom, Liptovskom Mikuláši sa konal v Lučenci – bol 
to veľmi pekný deň, na ktorom mali vystúpenie deti z MŠ a Umeleckej školy. 

Ďakujeme všetkým členom, ktorí od začiatku až dodnes zotrvali. Bolo to až do 
roku 2020, kedy chod našej spoločnosti, ale nielen nás, ale celého sveta začal šíriť ko-
ronavírus, ktorý zničil veľa životov. Aj my sme mali zlý začiatok jari, kedy Covid-19 
vytrhol z našich radov to najcennejšie čo sme mali – našu pani prezidentku a jej man-
žela. Odišla duša Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR, ktorú striedavo riadila od jej 
založenia až doteraz. Česť jej pamiatke.

Mária Gilanová
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Evidenčná karta SPaA SR pre nových členov

(Vyplňte paličkovým písmom alebo strojom.)

Priezvisko  ....................................................................................................... 

Meno a titul  .....................................................................................................

Dátum narodenia  ...........................................................................................

Ulica a číslo domu  ...........................................................................................

PSČ mesto / obec / okres  ................................................................................

Klub, do ktorého sa hlásite  ..............................................................................

Telefón / Mobil  ................................................................................................

E-mail   ............................................................................................................

Hodiace sa podčiarknite resp. zakrúžkujte
Psoriasis, vulgaris, generalisata (X)  Atopická dermatitída
Chronické a recidivujúce ekzémy Psoriatická artritída (X)
Lichen ruber, Acne vulgaris, Vitiligo iné – napíšte

Dátum a podpis prihláseného  ......................................................................
Súhlasím so spracovaním osobných údajov (GDPR) pre potreby SPaA SR.

Kontaktná adresa SPaA SR:
Spoločnosť PaA SR Ročné členské:
Poštový priečinok 7 10 €ur a viac jednotné pre deti,
Pošta 4 dospelých a dôchodcov
840 00 Bratislava 35 €ur a viac kolektívne členské
 (schválené XV. Snemom SPaA SR)

Účet: Slovenská sporiteľňa, a. s. Do kolónky variabilný symbol
Tomášikova 48  uveďte dátum narodenia a rok,
832 37 Bratislava za ktorý členské uhrádzate.

Číslo účtu:   IBAN: SK40 0900 0000 0000 1147 7875    BIC: GIBASKBX
IČO:  00897027                    DIČ: 2021652732                         www.spaa.sk

49Čo sa skrýva za začervenenou pokožkou s vyrážkami

H E L I        S  1/2021
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Bdie nad zdravím pokožky, vlasov i kĺbov. Síra zabezpečuje zdravie vlasov a nech-
tov, dodáva im lesk a zabraňuje ich lámavosti. Označuje sa preto aj ako minerál krásy. 
Zohráva dôležitú úlohu pri tvorbe kolagénu, ktorý je hlavnou zložkou kože a spoji-
vových tkanív. Stará sa o hydratáciu pokožky a spolu s ďalším proteínom, elastínom, 
dodáva koži elasticitu – pleť tak nadobúda mladší a svieži vzhľad, na dotyk je hebká 
a vláčna. Keďže síra podporuje tvorbu kolagénu a keratínu, látok potrebných na re-
generáciu pokožky, vlasov, kostí a napomáha syntéze bielkovín, je ideálnym pomoc-
níkom pri liečbe akné, ekzémov i ochorení pohybového aparátu. Pozitívne vplýva na 
vývoj chrupaviek, podieľa sa na ich správnej výžive a chráni ich pred poškodením. 
Celkovo podporuje zdravie kĺbov, kostí a bezbolestný pohyb. 

Viete, že síra je súčasťou každej bunky tela – nachádza sa v aminokyse-
linách (metionín, cysteín, cystín ), ktoré sú základnou zložkou bielkovín 
a podporujú ich optimálnu syntézu? Telo dospelého človeka obsahuje 
asi 150 g síry, ktorú takmer rovnomerne využívajú koža, svaly, spojivové 
tkanivá, kosti... 

Domáce liečebné kúpele (celého tela/nôh)

Ak si nemôžeme dopriať pobyt v kúpeľoch, dožičme si so všetkým komfortom 
domáce vaňové kúpele s prípravkom Solfatan či soľou a čiernym bahnom Kawar 
z Mŕtveho mora, ktoré zakúpime v lekárni. 

Solfatan
Vďaka 40 % obsahu síry a sušeného sulfitového výluhu je Solfatan výborným dopln-

kom liečby kožných problémov či bolesti kĺbov v domácom prostredí. Vaňové kúpele je 
vhodné opakovať po jednodňových prestávkach – po kúpeli sa odporúča (bez následného 
osprchovania) zabaliť sa do plachty a vyhriať sa v teplej posteli. Prípravok sa osvedčil tiež 
ako liek prvej voľby pri kožných problémoch na nohách. Kúpele nôh aktivizujú liečbu 
najmä pri ochoreniach nechtov a plesniach medzi prstami a na chodidlách nôh. Účinky 
síry sa začínajú prejavovať už po niekoľkých opakovaniach. Solfatan poslúži aj na prípra-
vu lokálnych plátenných zábalov a obkladov. Dodáva sa v papierových skladačkách po 4 
vrecúška á 100 g. Ani dlhodobá kúpeľná liečba tak nevyžaduje prerušenie zamestnania. 

Pomáha pri pityriáze!
Podľa balneológov sírne kúpele či zábaly možno veľmi úspešne využiť na liečbu 
kožnej mykózy označovanej ako Pityriasis versicolor, ktorá je charakteristická vy-
tváraním drobných okrúhlych bielych až bledoružových fľakov na koži, s veľmi 
miernym ošupovaním – najčastejšie v oblasti trupu – ramenách, chrbte a hrudníku. 
Vznikajú nenápadne, často pri prehnanej hygiene, príliš častom sprchovaní a umý-
vaní agresívnymi mydlami, kedy koža stráca prirodzený ochranný film. Pityriázu na
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Síra patrí medzi prvé a základné liečivé látky, ktoré využívali liečitelia i felčia-
ri od nepamäti. Zachovali sa záznamy o liečebných postupoch využívajúcich jej 
uzdravujúce hojivé účinky tak v dobe antickej, ako i rímskej. V čistej forme, ktorá 
sa získavala vyzrážaním pár síry v blízkosti aktívnych sopiek alebo z vyhasnutých 
kráterov, pôsobila na bunky kože ako liečivo pri rôznych ekzémoch, plesniach, vre-
doch, hĺbkovom akné a vo forme horúcich kúpeľov zasa na choroby kĺbov a vše-
obecne pohybového aparátu – už vtedy existovali poznatky o jej zastúpení v koži, 
ale aj v svaloch, šľachách, kĺboch, kostiach a v celom spojivovom tkanive. 

Blahodarné účinky síry poznali už v 5. až 6. storočí rovnako naši predkovia – a to 
najmä vďaka tepliciam, vodám teplým od prírody – ako nazývali všetky horúce termál-
ne pramene v oblasti dnešných Piešťan, Dudiniec či Smrdákov, na mieste ktorých boli 
neskôr založené termálne kúpele. O jedinečnom liečivom efekte termálnych vôd s ob-
sahom síry na kožu a kĺby sa presvedčili už mnohí z nás pri kúpeľnom pobyte v nich. 

Dnešná veda dokazuje a objasňuje mechanizmus terapeutických účinkov síry na 
bunkovej úrovni aj pri rôznych sírnych zlúčeninách. Rad klinických štúdií venuje 
veľkú pozornosť bitúmenom vo vzácnej soli z Mŕtveho mora a účinky síry v nej 
obsiahnutej sa prirovnávajú v mnohých prípadoch k účinkom každodennej finanč-
ne náročnej biologickej liečby na bunkovej úrovni. V horúcom sírnom kúpeli sa náš 
organizmus prehrieva, síra sa cez pokožku vstrebáva do tela, kde pôsobí na bunko-
vej úrovni v rôznych oblastiach. Výhodou je, že dnes si môžeme vďaka dostupnosti 
medicinálnych prípravkov s obsahom síry dožičiť liečivý sírny kúpeľ aj v prostredí 
domova so všetkým komfortom, čo k tomu patrí!

Podporuje výživu buniek a ich detoxikáciu. Horúce liečivé minerálne kúpele 
s obsahom imunologicky účinnej síry, ktorú vytvorila príroda, sú účinnou pomo-
cou najmä pri poškodeniach kože a kĺbov. Síra výrazne redukuje zápaly a opuchy 
kĺbov, znižuje ich bolestivosť, odstraňuje svalové kŕče, bolesti chrbta a svalov, po-
máha pri reumatických ochoreniach či degeneratívnych ochoreniach kĺbov, bo-
lestivých stavoch šliach, šľachových úponov, svalstva i väziva, po úrazoch pohy-
bových ústrojov, najmä po zlomeninách a ortopedických operáciách a tiež pri syn-
dróme karpálneho tunela. Výrazne sa tiež podieľa na detoxikácii organizmu – zvy-
šuje priepustnosť bunkových membrán a tým napomáha prísunu výživných látok 
a urýchľuje vylučovanie toxínov. Pre svoje detoxikačné účinky a schopnosť tlmiť 
zápaly je vhodným pomocníkom pri liečbe autoimunitných ochorení – psoriázy, 
cukrovky či reumatoidnej artritídy. Posledné výskumy potvrdili, že vďaka tomu, že 
síra výrazne zlepšuje priepustnosť bunkových membrán, podporuje prenos glukó-
zy do buniek. Umožňuje tak vyrovnať hladinu cukru v krvi a obnoviť normálne 
funkcie pankreasu, čím výrazne zlepšuje životný komfort pacientov s cukrovkou
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pokožke zbadáme zväčša v lete – postihnuté miesta sa totiž neopália a  výrazne ich 
ohraničuje opálené okolie. Nemusia vôbec svrbieť ani byť citlivé na dotyk.

Ak má pacient po tele veľa mykotických ložísk a sú na rukou nedostupných 
miestach pokožky, odporúča sa použiť sírny kúpeľ, ak je však na jeho pokožke iba 
pár rukou dostupných ložísk, stačí v 100 ml vlažnej vody rozpustiť 1 – 2 polievkové 
lyžice sírového prášku a potom 2 až 3-krát denne postihnuté miesta natrieť a roztok 
nechať na koži zaschnúť. Po vymiznutí fľakov je vhodné kožu ošetrovať ešte toľko 
dní, ako trvala liečba samotná.

Soľ a čierne bahno Kawar z Mŕtveho mora

V soli i čiernom bahne viazaný oxid siričitý po-
zitívne pôsobí predovšetkým na regeneráciu poško-
dených väzivových a chrupkových tkanív. Vďaka 
„dodávkam” síry sú časom ohybnejšie, zlepšuje sa 
ich aktívna i pasívna pohyblivosť a zároveň aj odol-
nosť – deficit síry má totiž na svedomí neschopnosť 
organizmu „renovovať” poškodené tkanivo. Vaňo-
vé kúpele spolu s bahennými zábalmi majú výrazný 
vplyv na znižovanie opotrebovania aj degenerácie 
kĺbových štruktúr, podporujú pružnosť a funkčnosť 

chrupavky, pôsobia pro-
tizápalovo. Sú tak zá-
roveň účinnou preven-
ciou zápalov a opuchov 
kĺbov.

Kúpele pomáhajú tiež 
pri problémoch s tzv. 
ťažkými nohami či kŕčovými žilami. Doslova liečivý 
efekt majú u ľudí so sedavým zamestnaním, trpiacich 
nedostatočným prekrvením dolných končatín, stagná-
ciou lymfatického systému a opuchmi nôh. Podporu-
jú krvný obeh, činnosť lymfatického systému a majú 
priaznivý dopad na metabolizmus buniek.

Kúpeľ si možno dožičiť zo začiatku denne, neskôr 
každý druhý až tretí deň. Na vaňu s obsahom 60 až 80 
litrov vody stačí rozpustiť 125 až 250 g soli z Mŕtveho 
mora.

Vykúpenie pre suchú pokožku – aj pri psoriáze

Vysoký obsah 
minerálov obsiah-

nutých v soli z Mŕtve-
ho mora počas kúpeľa 
intenzívne hydratuje po- 
kožku – minerály zadr-
žiavajú vodu, doslova dá-
vajú pleti napiť, zavlažujú 
ju. Vďaka tomu sa stáva 
elastickejšia. Minerály záro-
veň zrýchľujú metabolizmus 
buniek a koža sa tak rýchlej-
šie obnovuje, regeneruje. Re-
generačný efekt je zvlášť vidi-
teľný pri kožných ochoreniach, 
napríklad pri psoriáze, kedy 
sa ľahšie olupujú zrohovatené 
vrchné časti pokožky. Na tom-
to mimoriadnom účinku majú 

zásluhu nielen minerály, ale 
aj bitúmeny s obsahom síry, 
ktoré sú tak ako minerály bohato zastúpené v Mŕtvom 

mori. Dokážu suché svrbiace šupiny zmäkčiť, rozpustiť 
i napomôcť ich odlupovaniu, a tak maximálne zreduko-
vať ich nadmerný výskyt. Majú tak jemný čistiaci efekt 
na vrchnú časť pokožky. Ak by sme mali možnosť tento 
proces drobného olupovania kože sledovať pod mikrosko-
pom, vedeli by sme si ľahko predstaviť, ako sa koža po-
stupne stáva hebkejšia, vláčnejšia, mladšia. 

Udržať po kúpeli v rovnováhe jej prirodzenú vlhkosť, 
ako aj pružnosť a vitalitu napomôže originálny Hydratač-
ný krém na tvár Kawar s obsahom minerálov z Mŕtveho 
mora a esenciálnych olejov. Kvôli potrebe každodenného 
cieleného zvlhčovania pokožky sa dodáva v objemnejšom, 
150 ml balení. Na pokožku rúk a nôh je vhodné aplikovať 
Krém na ruky a Krém na nohy Kawar s minerálmi z Mŕt-
veho mora.
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Pomáha aj originálna terapia horčíkom
Popri prípravkoch s obsahom síry účinnú ochranu pred 

svalovými kŕčmi, úľavu od bolesti a zlepšenie krvného obehu 
možno dosiahnuť aj prípravkami s obsahom horčíka, napríklad 
fínskym prípravkom Magnesium in Strong cream radu ICE 
POWER. Horčík z prípravku Magnesium in Strong cream sa po 
lokálnej aplikácii a opakovanom používaní postupne uvoľňu-
je, významným spôsobom vyživuje bunky všetkých svalových 
skupín a pomáha tak predchádzať svalovým kŕčom, podporuje 
upokojenie svalového tkaniva a žiaducu relaxáciu svalov a kĺ-
bov. Je vhodným doplnkom terapie v kombinácii s doplnkami 
výživy s obsahom horčíka i iných absentujúcich minerálov.

NÁŠ TIP – pre lepšiu kvalitu života psoriatikov Vitamíny radu B
Jedným z faktorov, ktoré sa podpisujú na vzniku psoriázy, je 

narušenie metabolických procesov v organizme. Keďže priamy-
mi účastníkmi látkovej výmeny sú vitamíny B-komplexu, najmä 
vitamíny B1, B2, B6 a B12, je ich prítomnosť v tele jednoducho 
nevyhnutná. Často je ich príjem zo stravy nedostatočný, preto lekári odporúčajú ich 
suplementáciu doplnkami výživy, najlepšie z prírodných zdrojov, napr. vitamínmi 
Jamieson B-komplex či B12. Za najvhodnejšiu formu oboch prípravkov považujú 
formu riadeného uvoľňovania, pri ktorej sa účinné látky uvoľňujú pozvoľne a rovno-
merne počas cca 9 hodín. 

Vitamíny B-komplexu pomáhajú stimulovať metabolické procesy lipidov a ami-
no-kyselín, aktivovať syntézu hormónov a sú silnou podporou obnovy tkanív, ako aj 
nervových buniek. Vitamín B12 vďaka svojmu protizápalovému účinku upokojuje 
svrbenie a začervenanie pokožky s dlhodobým efektom. Posledné klinické štúdie po-
ukazujú na možnosť využiť jeho silné protizápalové vlastnosti v kontinuálnej základ-
nej liečbe psoriázy. Vzhľadom na svoj silný antioxidačný efekt je vysoko-účinným 
vychytávačom oxidu dusnatého v koži, čím zabraňuje tvorbe cytotoxických peroxy-
nitritov a nadväzne rozvoju chronického kožného zápalu.

Tradičné liečivé účinky síry

Zjemňujúci a zvláčňujúci účinok kryštálikov minerálnej soli zmiešaných s prírod-
nými olejmi pri kúpeli a masážach celého tela poznala už pred tisícročiami egyptská 
panovníčka Kleopatra – v tom spočívalo tajomstvo jej krásy a zdravia. Povesť tejto 
skrášľujúcej, omladzujúcej a ozdravnej procedúry sa rozšírila zo starovekého Egypta 
až do Rímskej ríše, kde sa jej oddávali hlavne bohaté patricijské ženy, a informácie 
o mystických účinkoch soli z Mŕtveho mora sa šírili stáročiami ďalej. Mŕtve more sa 
tak stalo symbolom zdravia, krásy a príťažlivosti – a je ním až do dnešných dní. 

Jedinečné pôsobenie kúpeľa s vyšším obsahom vzácnych solí, oxidu siričité-
ho a bitúmenov z Mŕtveho mora na pokožku, predovšetkým na odstraňovanie vy-
sušenej zrohovatenej kože a jej regeneráciu, potvrdil i výskum realizovaný Kožnou 
klinikou Univerzitnej nemocnice v Bratislave pod vedením doc. Sinku – uznáva-
ného odborníka na chronické kožné ochorenia. Opakovane poukázal aj na ďalšie 
efekty liečivého kúpeľa, pôvodne zameraného na liečbu psoriázy, predovšetkým 
na jeho relaxačný účinok na pohybový aparát. Sprievodným efektom horúcich kú-
peľov bolo až prekvapivo časté vymiznutie chronickej bolesti tak malých, ako aj 
veľkých kĺbov. Podľa doc. Sinku účinky týchto vzácnych minerálov a síry pri kú-
peľných kúrach v kúpeľných zariadeniach a rovnako aj pri domácej balneoterapii 
sú na takej úrovni, že ich možno deklarovať ako typické liečivé účinky, ktoré sú 
zvyčajne deklarované pri liekoch.

Síra na podporu vitality 
kĺbov v tabletách i kréme

Síru na zmiernenie bolestivosti kĺbov 
a ich regeneráciu  možno organizmu do-
dať aj prostredníctvom výživových dopln-
kov či aplikáciou krémov na pokožku, a to 
prostredníctvom komplexu MSM (metyl-
sulfonylmetán). Jeho kvalitnou zásobárňou 
sú predovšetkým originálne prírodné prí-
pravky, napríklad kanadský výživový do-
plnok Jamieson Glukozamín chondroitín 
MSM komplex či fínsky chladivý krém Arthro cream radu ICE 
POWER, rovnako s obsahom glukozamínu, chondroitínu a MSM 
komplexu. Síra obsiahnutá v komplexe MSM celkovo účinne pôso-
bí pri problémoch pohybového aparátu, pomáha chrániť kĺby pred 
poškodením a opotrebovaním, spomaliť degeneračné procesy, ako aj 
urýchliť hojenie zápalových procesov kĺbov, svalov i šliach.
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